
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев �зінің Twitter парақшасында: «Токиода �ткен 
Олимпиада ойындарына Қазақстаннан 93 спортшы қатысты. Жеңіске жету жолында бар күш-жі-
гері мен шеберлігін к�рсеткен атлеттерге алғысымды білдіремін. Олимпиаданың қола жүлдегерлерін 
құттықтаймын. Бұл ұзақ уақыт бойы жүргізген табанды жаттығулардың жақсы нәтижесі. Алайда 
8 қола медаль алып, жалпы командалық есепте 83-орынға табан тіреген Ұлттық құраманың бұл 
к�рсеткіші Қазақстанның спорттағы әлеуетіне және мемлекет тарапынан спортты дамытуға б�лініп 
отырған мол қаражатқа сәйкес келмейді. Ұлттық құраманың Олимпиададағы к�рсеткіші спорт 
секілді аса маңызды салада шұғыл әрі тиімді реформалар жүргізу қажет екенін к�рсетті. Бұқаралық 
және балалар спортын дамытуға к�ңіл б�ліп, сол арқылы әлемдік аренада үлкен табыстарға қол 
жеткізуге ұмтылу қажет. Токио Олимпиадасынан сабақ алып, Парижде �тетін келесі ойындарда 
халық үмітін ақтайтындай нәтижеге қол жеткізу керек» деп жазды.

ТОКИО ОЛИМПИАДАСЫНАН САБАҚ АЛУЫМЫЗ КЕРЕК
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Мемлекет басшысы Бас 
прокурор �изат Н�рдәуле-
тов ті �абылдады. Б�л туралы 
А�орданы� баспас�з �ыз-
меті ха бар лады.

Қасым-Жомарт Тоқаев Бас 
про курордың еліміздегі заң нор-
ма ларының сақталуы ж�ніндегі 
есебін тыңдады. 

Президентке елдегі қылмыс-
тық ахуал, соның ішінде алаяқ-
тық, балаларға қатысты зорлық-
зом былық, заңсыз есірткі ай на-
лымы және басқа да қауіпті құ-
қық бұзушылықтарға қарсы кү-
рес ті үйлестіру шаралары туралы 
а қ парат берілді.

Ғизат Нұрдәулетов қыл мыс-
тық іс жүргізудің үш буынды 
мо    деліне �тудің алғашқы кезеңі-
нің іске асырылу барысы және 
2022 жылдан бастап енгізіле бас-
тай тын екінші кезеңге дайындық 
ж� нінде есеп берді.

Мемлекет басшысына ел 
ішін  де резонанс тудырған қыл-
мыс тық істерді тергеу нәтижелері 
жә не қоғамдық мүдделерді қор-
ғау ж�ніндегі жұмыстардың қо-
ры   тындысы туралы баяндалды. 
Бас прокурордың мәліметіне 
сәй  кес, прокуратура органдары-
ның қабылдаған шараларының 
нә тижесінде жыл басынан бері 
5 мың ға жуық азаматтың, 92 мың 

кә сіпкердің құқығы қорғалып, 
бюд жетке 17 миллиард теңге қай-
тарыл ған. 11 мыңнан астам тұлға 
түр лі жауапкершілікке тартылған.

Сондай-ақ қылмыстық-
құ қық саласындағы халықаралық 
ын тымақтастық мәселелері тал-
қыланды. Атап айтқанда, Бас 
про курор �зге елдермен жаса ла-
тын келісімдер мен алда болатын 
к�пжақты іс-шараларға қатысу 
жоспарларымен б�лісті.

Қасым-Жомарт Тоқаев қо-
ғам дық �мірдің барлық сала сын-
да заң үстемдігін қамтамасыз 
ету   дің маңызын атап �тіп, Ғизат 
Нұрдәулетовке бірқатар тапсыр-
ма берді.

БАС ПРОКУРОР ЕСЕП БЕРДІ

МӘДЕНИЕТ пен СПОРТТЫҢ 
еншісі бөліне ме?

Менталды денсаулық та маңызды

"упірімдеп ж$ріп Токио Олим пиадасын да �ткердік. 'аза�стан ��рамасыны� нә ти жесі 
жанк$йер �ауымны� к��ілін к�ншітпегені айдан аны�. Сегіз �оланы серік етіп, спортшылар 
елге оралды. Де  генмен бір мәселені� тиегі а/ы тыл/алы т�р. «К�рсеткіш неге нашар болды?» 
деп спорт сала сын да/ы бас шы ларды� бір бас �осары аны�. Ал б�л т�ста �о/ам да $нсіз �ал-
/ан жо�. К�пшілік �а зіргі Мә дениет және спорт ми нистрлігін екіге б�луді �сы нып жатыр. 
Дегенмен б�л бас  тама келешекте спорт ты� да мып кетуіне кепіл бола ала ма?

Жа�ында спортты� гим нас-
тикадан Токио Олимпиадасында 
сын/а т$скен Симона Байлзды� 
әре кетіне бәрі та�/алды. 2йт-
кені сарапшылар биыл оны 6 
ал тын медаль алады деп бол жа-
/ан. Ал ол болса, менталды ден-
саулы/ына ала�дап, жарысты 
жал/астырудан бас тартты. 
С�йт се, Байлз бала кезінен пси-
хи калы� к��іл к$йімен к$ресетін 
болып шы�ты. "рбір сайыс ал-
дында сенімді болу $шін дәрі 
�а былдап ж$рген. Сонда мен-
тал ды денсаулы� анау айт�ан-
дай ма�ызды ма? Елімізде 
адам  дар б�/ан �аншалы�ты мән 
бере ді?

Ала жаздай жаңбыр тамбаған 
соң егінмен қоса қыр басына ш�п 
те аз шыққан. Кейбір жерлер 
мүлде қу тақыр болып, малдың 
тұяғымен тапталып кеткен. Бұл 
�з кезегінде ш�птің құнын он-
даған есе �сіріп, қорасындағы 
ма лына сенген ауылдағы ағайын-
ның жайын тіпті қиындата түсіп-
ті. 6йт кені осыған дейін ш�птің 
бір ора мы 3 мың, яғни 3,5 мың 
тең геге бағаланса, енді кемінде 
15-20 мың теңгеге дейін бір-ақ 
к� терілген. Ал бұл қарапайым 
ауыл тұрғын дарына ауыр тиген 
түрі бар.

«Туғаннан к�зі міз ді мал бағу-
мен ашқан соң тек осы қорадағы 
он саулыққа қарап отырмыз. 
Бірақ қазіргі жағдайға қарап, 

мұны да қою қажет пе де ген ойға 
қалып отырмыз. Басқа амал да 
қалмай тұр. Жыл сайын жем ш�п 
қымбаттап барады. Мә селен, 
биыл әрбір орам ш�пті 15 мыңнан 
сатып алып жатырмыз. Маңай-
дағы шабындық жерлердің бәрі 
қу тақыр. Сынған Т-40 трак-
торым ды утилизация арқылы 
ар   занға сатып, ақшасына малға 
50 орам ғана ш�п алуға мәжбүр 
бо лып отырмын. Ал егін аз шық-
қан соң жемнің бағасы қазірдің 
�зінде аспандап тұр. Оны қалай 
аламыз деп тағы уайымдаймыз. 
Азын-ау лақ алған күннің �зінде 
жемге 1 мил лионға жуық кететіні 
анық бо лып тұр. Ал сатып алуға 
кел  ген дер малды арзанға баға лай-
ды. Сиыр етін 1 500-1 800-ден 

асыр  май ды. Ал қала базарлары-
на ке мін де 2 500-2 800-ге дейін 
са   тады», – дейді Нұрлык�ш ауы -
лы ның тұрғыны Т�леужан  Сайлау. 

Қорасындағы азын-аулақ ма-
лына азық таппағандармен қоса ірі 
шаруашылық серіктестіктері де 
мал басын қыстан қалай алып 
шығатындарына алаңдайды. Мал 
шаруашылығымен айналысатын 
фермерлер оған бірнеше себептің 
бар лығын атады. Негізінен жа нар-
майдың қымбаттығы, оған қо са 
қуаңшылықтан жемш�птің шық-
пауы себеп болған. Сондай-ақ 
техникаларға қосалқы б�л шектер 
кемінде 10 пайызға қым бат тап 
кеткен.

(Жалғасы 7-бетте)

ШӨПТІҢ БАҒАСЫ КҮЙІП ТҰР
Биыл/ы �уа�шылы� пен аптап ысты�ты� салдары салымызды су/а кетіретін сия�ты. Батыс 

пен о�т$стік облыстарды былай �ой/анда А�мола облысында да ауыл шаруашылы/ын кәсіп 
еткендер к$рделі жа/дай/а тап бол/ан. 'у та�ыр/а айнал/ан шабынды� жерлерден ш�п таппай 
�инал/ан ж�рт малына азы� таппай сенделгенін айтады. Ба/ып-�а/у �иын/а со��ан со� жемш�п 
сатып алу $шін �азірді� �зінде �орасында/ы �ой-ешкісі мен ірі �ара малын арзан/а сатпас�а 
амалы �алма/ан.  Ал тиын-тебенге сатып ал/ан делдалдар оны �алада/ы базарлар/а �ымбат�а 
�ткізуді әдетке айналдырыпты.

МАЛ АЗЫҒЫН
ҚОЛЖЕТІМДІ ЕТЕМІЗ

Ма�/ыстау облысы кейінгі жылдары туристік т�р /ыда 
тартымды айма��а айналып келеді. Дегенмен ��ір 
дамуында �зге салаларды� да $лесі зор. Тәуел сіздік 
ал/аннан бергі 30 жыл ішінде айма� �арыштап да   мыды. 
Елді� ірі к�лік-логистикалы� орта лы� тары ны� біріне 
айналды. Осы орайда біз облыс әкімі Се рік бай Тр�мовтан 
тәуелсіздік жылдарында/ы айма� же тістіктері мен 
ат�арылып жат�ан ж�мыстар ж� нін де с�ра/ан едік.

Негізі, Қазақстан дүниенің 
түрлі аймағындағы т�тенше оқи-
ға лардан зардап шеккендерге сан 
түрлі к�мек жасап келеді. Алай  да 
к�біне гуманитарлық к� мек к�р-
сетумен шектеледі де, құт қару шы 
жасағын ж�нелткені сирек. 
Бәлкім, содан да шығар, бауырлас 
елдерде қандай да бір табиғи не-
месе техногенді апат бола қалған 
жағ дайда әлеуметтік желі бел сен-

ділері «біз неге к�мектеспейміз?» 
дей тін сауал тастайтыны бар. 
Был тыр күзде Түркияның Из-
мирь қаласы т�ңірегінде зілзала 
бол ған кезде де осы сауал қойыл-
ған еді. Бәлкім, к�пшіліктің мұн-
дай сұрақ қоюына т�тенше жағ-
дай зардаптарын жоюға қатысқан 
шет елдік, соның ішінде Ресей, 
Cзер байжан тәрізді бізге етене 
та ныс елдердің әрекеті әсер ете-

тін тәрізді. Оның үстіне, Түркия, 
Cзербайжан, 6збекстан мен 
Қыр ғыз Республикасы десе, қа-

зақ тың елеңдеп тұратыны тағы 
бар. Интернетте тарайтын түрлі 
фото мен видеолардың да әсері 
аз емес. С�йтсек, ағайынға қол 
ұшын созудың түрлі жолы болады 
екен.

(Жалғасы 6-бетте)

Серікбай ТРҰМОВ, 
Маңғыстау облысының әкімі:

ТҮРКИЯДАҒЫ ӨРТ: 
ҚАЗАҚСТАНДЫҚ 
ТІКҰШАҚТАР АТТАНДЫ

'аза�стан билігі Т$ркияда/ы орман �ртін с�ндіруге жәрдемдеспекке бекінді. С�йтіп, 
Т$р кия/а 2 арнайы тік�ша� пен 16 ��т�арушы жіберді. Осылайша, �аза�станды� ��т�ару-
шы лар 22 жылдан со� шетелдегі т�тенше жа/дай зардабын жою/а аттанды.
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– Бүгіннен бастап Жер қаты-
нас тары басқармасының бас шы-
сы Мақсұтов Қалел Мұқатайұлы 
карантинді �рескел бұзуы, яғни 
пандемия кезінде той шараларын 
ұйымдастыруына байланысты 
қызметінен босатылды, – деді 
облыс әкімі. – Тағы да ескертемін: 
мұндай заңсыздықтар үшін жаза 
�те қатал болады. Мұнда мемле-
кеттік қызметшінің қызметтік 
этикасының барлық нормасы 
бұзылған. Облыста коронавирус 
инфекциясына қарсы іс-қимыл 
бойынша жүргізіліп жатқан 
үлкен жұмысты құнсыздандыр-
маңыздар. Тұрғындардың к�ңі-
лін қалдыр маңыздар. Мәр те бе-

ле ріңіз немесе жұмыс орнына 
қа рамастан әрекет теріңізге жауап 
бересіздер!

Жеңіс Қасымбек сондай-ақ 
мониторинг тобының мүшелерін 
принциптілікке шақырды.

– Сіздер біреудің мүддесі үшін 
жұмыс істеу үшін емес, азаматтар-
дың денсаулығын қорғау үшін құ-
рылғансыздар! Осындай іс-шара-
ларды тоқтатып, жария етіңіздер. 
Сіздер �здеріңіз бақылау камера-
ларына қарай отырып жұмыс іс-
тейтіндеріңізді айтқан болатын-
сыздар. Сондықтан мұқият қа-
раңыздар.  Салынған тыйым 
барлығына бірдей, – деп атап �тті 
облыс әкімі.

Оқиға 7 тамызда болған. «109» 
н�міріне «Ариста» мейрамха насын-
да жаппай іс-шара �ткізіліп жатқаны 
туралы хабарлама келіп түсті. Оқиға 
орнына Қарағанды қаласының 
полиция, санэпид ба қылау және 
әкімдік қызметкер лерінен тұратын 
мобильді топ шық ты. Мекеменің 
жанында к�п те ген к�лік болғандық-
тан және мейрам хананың �зінде 
400-ге жуық адам болғандықтан, 
аумақты қоршау үшін полицияның 
қосым ша наряды шақырылды.

Карантин режимін бұзу фактісі 
бойынша СЭҚ қызметкерлері акт 
ресімдеді. Мекеме иесіне және іс-
шараларды ұйымдастырушыларға 
айыппұл салынады.

;ткен демалыс күндері облыс 
орталығы мен Теміртау қаласының 
басқа да мекемелерінде карантин 
режимінің �рескел бұзушылық-
тары анықталды.

�.БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

Той жасаған шенді 
қызметінен кетті

– 2018 жылдың шілдесінде үш 
мемлекеттік қызметші 1,6 млн 

теңге к�лемінде кең форматты 
сканер сатып алуға мем ле кеттік 

бюджеттен б�лінген ақшаны жым-
қырған, – деп хабарлады облыстық 
сот �кілдері. 

Облыстық соттың баспас�з 
қызметінің мәліметінше, куәгер-
лердің айғақтары, тиісті құжаттар 
және сот сараптамаларының қо-
рытындылары арқылы облыстық 
Сәулет басқармасы қызметкер-
лерінің кінәсі дәлелден ген. Сеніп 
тапсырылған мемлекет тік мүлікті 
бірнеше рет ірі м�л шерде ысырап 
еткені үшін ҚК-нің 189-бабы 
3-б�лігі 1), 2), 3) – тар мақтарына 
с ә й к е с  б ю д ж е т  қ а р а  ж а т ы н 
жымқыру бойынша басқар ма 
басшысы, әкімшілік б�лімінің 
басшысы, бас маман, б�лім бас-
шы сының міндетін атқарушы 
сот талды.

Сонымен қатар тағы бір пав-
лодарлық Қылмыстық кодекстің 
364-бабы 1-б�лігі бойынша кә сіп-
керлік қызметке заңсыз қатыс қа-
ны үшін сотталды.

Г.БЕКЗАТ

Мемлекеттік бюджеттен 
ақша жымқырған

«Есірткі зертханасына айнал ған 
үйден синтетикалық есірткі �ндіруге 
арналған түрлі жабдық табылды. Сон-
дай-ақ ірі к�лемде дайын �німдер – 
«Мефедрон» мен а-PVP жүйкеге әсер 
ететін заттар тәркіленді», – деді Алматы 
қала лық ПД Тергеу басқар масы бас ты-
ғының орынбасары Eділ Салаев. 

Мәліметке сүйенсек, поли цей лерге 
Алматы қаласындағы к�лік-ло-
гистикалық компания лардың біріне 
синтетикалық есірткі дайын дайтын 
зертхана құралдары тиелген жүк ке-
зіккен. «Жүкке» 45 жастағы К. есімді 
азамат тапсырыс берген. Арнайы 
шаралар жүргізілген соң оның заңсыз 
қызметі  мен есірткі  зерт ханасы 
анықталған. Зертхана иесі ұсталып, ҚР 
ҚК 297-бабы 3-б�лігі 3-тармағы бо-
йынша айыпты деп танылады. Осы-
лайша, ол 11 жылға бас бостандығынан 
айырылды.

 Айбике ЖАНАСЫЛ

Т�ркістан облысында 12 жаста�ы �ыз�а зорлы� жасама� бол�ан 60 жаста�ы ер адам аны�-
талды. ��ірді� Полиция департаментіні� баспас�з �ызметі бала�а зорлы� жасады деген 
к�дікпен 1961 жылы ту�ан азаматты� !стал�анын хабарлады.

Есірткі зертханасын 
ашқан адам сотталды

Қария 12 жастағы қызды 
зорламақ болған

Олар 2019 жылды� �а�тарынан 2020 жылды� желто�-
санына дейінгі кезе�де жал�ан іссапарлар ресімдеп, 8,9 
млн те�гені �ал та�а бас�ан. Б!л істі Павлодар �аласыны� 
№2 соты �ара ды.

Forbes тізіміндегі �аза�-
стан ды� кәсіпкер Анатолий 
Балушкинге іздеу жа рия-
ланды.

Бизнесменді іздеу туралы ха-
барландыру Бас прокуратураның 
Құқықтық статистика және ар-
найы есепке алу ж�ніндегі ко-
митеті сайтында «қылмыскер лерді 
іздеу» б�лімінде пайда болды. Іздеу 
себептері туралы мәлімет жоқ, 
алайда сайт мәліметі бойынша, 
Балу шкин тергеуден қашып кет-
кен.

«Азия Авто» сайтының мәлі ме-
тін ше, Анатолий Балушкин – 
«Бипэк Авто – Азия Авто» ком па-
ниясында директорлар кеңесінің 
т�рағасы. Сонымен қатар Балуш-
кин Forbes нұсқасы бойынша 2020 
жылдың желтоқсанында Қазақ-
станның ең бай 50 кәсіпкерінің 
тізіміне енген. Оның байлығы 153 
миллион долларға бағаланды.

Бұған дейін Нұр-Сұлтан қала-
сының мамандандырылған ау-
данаралық экономикалық соты 
Индустрия және инфрақұ ры лым-
дық даму министрлігінің «Азия 
Авто» к�лік құрастыру ком па-

ниясына талап арызы бойынша 
шешім шығарған болатын. Сот 
«Азия Авто» компаниясына мем-
лекетке 174 миллиард теңге қай-
таруды міндеттеді.

Ж.НҰРЛАН

Балушкинге іздеу жарияланды

+ара�анды облысы «�ою �ызыл айма�та» орналас�ан. 
��ірде к�н сайын коронавирус ж!�тыруды� мы��а жуы� жа�а 
жа�дайы тіркеледі. Об лысты� бас санитар дәріге рі ні� �ау лы-
сымен шектеулер к� шейтілді. Дегенмен б!л шек теуді елемеген 
шенеунік �ызметімен �оштасты. Б!л туралы ��ір басшысы 
Же�іс +асымбек онлайн режимде �ткен аппаратты� ке�есте 
мә лімдеді.

Тәртіп сақшылары оны Түркістандағы базар 
маңында ұстаған. Қазір сотқа дейінгі тергеу жүргізу 
процесі басталып кеткен. Тәртіп сақшылары басқа 
мәліметтерді жария етпеді. Алайда Instagram-дағы 

dudoser тобында dobryaki_shymkenta еріктілері оның 
12 жасар қызды зорлауға тырысқаны туралы жазған 
екен.

М.Т�ЛЕУ

Таразда тұтқын полицейлердің 
көзінше қашты

Ер адам осы сәтті пайдаланып, қа бырғадағы құбырға 
�рмелеп, ғима рат тың т�бесіне шығып кетеді. Поли-
цейлер болса, оны ұстауға тырысып жүр.

Кейінірек ер адамның шынымен қашып кеткені 
белгілі болды. Арада біраз уақыт �ткен соң әлеуметтік 
же лі лерде қашып кеткен тұтқынның ұстал ға ны туралы 
тағы бір видео пайда бол ды. 

Ж.НҰРЛАНҰЛЫ

Т!т�ынны� �аш�ан сәті бейне ба �ы-
лау камераларына т�сіп �ал �ан. Кейін 
б!л видео әлеуметтік желі лерге тарап 
кетті. Бейне ба �ы  лаудан т!т�ынны� 
әйе лі мен �алай �!ша� тас �а нын к�руге 
болады. Оларды� жанында полицияны� 
�ызметтік к�лігі т!р. Ал ішінде полиция 
�ызметкерлері отыр.

2021 жылдың қаңтар-маусым ай ларында шетелге 
137,8 мил лиард теңге жіберілген. Ең к�п ақ ша 
;збекстанға кетіпті – 114 миллиард теңге. Одан кейін 
Түр кия (96,2 миллиард теңге) және Ресей (93,3 
миллиард теңге) тұр.

Ақшалай қаражаттың елеулі к�лемі қырғыз еліне 
(76 миллиард теңге) және Қытайға (15,4 мил лиард 
теңге) да жіберілген.

Ал шетелден келген ақша к� лемі бойынша 
Ресей к�ш бастап келеді – 28,6 миллиард теңге. 

Бұл �ткен жылдың сәйкес кезеңімен салыс-
тырғанда 19,3 пайызға аз. Одан соң ;збекстан нан 
22,6 миллиард теңге келген. Бір қы зығы, �ткен 
жылмен салыстыр ғанда бұл к�рсеткіш 72,4 
пайызға артық. Үшін ші орында Оңтүстік Корея 
тұр. Пандемияға байла нысты бұл елден ау да-
рымдар 20,1 пайызға, яғни 20,9 мил лиард теңгеге 
дейін қысқарған.

М.ЖАЛҒАСҰЛЫ

Шетелге ақша кетіп жатыр

Отандастарымызды� шетелге жіберген а�шасы елге келген а�шадан 3,3 есе к�п. Ran-
king.kz талдаушылары 2021 жылды� бірінші жартыжылды�ында елімізден шетелге а�ша 
аудару ж�йесі ар�ылы жеке т!л�алар 451,9 миллиард те�ге жібергенін, б!л 2020 жылды� 
сәйкес кезе�імен салыстыр�анда 43,6 пайыз�а арты� екенін хабарлады.

Алматыда ірі есірткі зерт ханасын аш�ан адам 11 жыл�а 
сотталды. +алада м!ндай зерт  хана бары 2020 жыл�ы 
тамыз айында аны�тал�ан-ды. Полицейлер оны Нау-
рызбай ауданыны� аума �ын да орналас�ан бау-ба� ша-
ларды� бірінен тап�ан еді.
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Туған ауылының 
ТІЗГІНІН ҰСТАДЫ 

Ауыл әкімдері сайлауы-2021 

– �кім – істің адамы. Ауыл 
әкімі халықпен етене араласуға 
міндетті. Ауыл әкімдерінің қыз-
меті әрбір тұрғынның күнделікті 
тыныс-тіршілігінде туындайтын 
қажеттілікпен тікелей байланыс-
ты. Сондықтан да бұл – "те абы-
ройлы да  жауапты жол. Ең алды-

мен "зекті мәселелерге талдау 
жүр гізіп, проблемалар картасын 
жасау керек. Оның ішінде басым-
дыққа ие жобаларды нақтылап, 
шешу жолдары бойынша ұсыныс 
енгізу қажет. Ең бастысы, әлеу-
меттік мәселе. Жаңа жұмыс орын-
дарын ашып, тұрғындарды жұ-

мыспен қамтуға күш салу, жаңа 
кә сіпорындар ашып, инвестиция 
тарту керек. Тазалық, к"галдан-
дыру, абаттандыру жұмыстарын 
арттыру, қоқыс полигондарының 
санитарлық жағдайын ретке кел-
тіріп, қалыпты жұмыс жасауын 
қам тамасыз ету керек, – деді 
+мір зақ Ш"кеев. 

Сондай-ақ облыс әкімі заң 
аясында  пайдаланылмай жатқан 
жерлерді мемлекеттік меншікке 
қайтару бойынша жұмыстарды 
жүргізуді жүктеді. Тұрғындардың 
сұраныстарын ескере отырып, 
жеке тұрғын үй салуға, шаруа қо-
жалықтарының жұмысына жер  
б"лу, ортақ жайылым жер мәселе-
сін шешуді тапсырды. 

Ауыл шаруашылығы саласында 
жаңа технологияларды енгізу, там-
шылатып суару, жылына 2-3 "нім 
алу әдісін пайдалану, ағын сумен 
қамтамасыз ету мақсатында тоған-
дар салу мүмкіндіктерін зерделеп, 
ұсыныс  енгізуді міндеттеді. Мал 
басын асылдандыру, ветеринария-
лық қауіпсіздік жұмыстарына 
ерек ше назар аударуды тапсырды. 

Сайлау қорытындысы бойын-
ша Түркістан облысында 60 әкім 
сайланды. 32 әкім (53%) жаңадан 
сайланды. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

Бұған дейін бірқатар БАҚ-та 
және әлеуметтік желілерде Алма-
ты қаласының жедел медицина-
лық жәрдем қызметі жүргізу ші-
лерінің коро на вирус  инфекция-
сымен (КВИ) ауыратын пациент-
терге шақырулар үшін үстемеақы-
лардан айыру, сондай-ақ шұғыл 
шақыруларға қызмет к"рсету 
кезінде жылдамдық режимінің 
асып кетуі мәселесі бойынша 
шағымдары жарияланған бола-
тын. 

Комиссия отырысында жүр-
гізушілердің талаптарын талқылау 
және сол жерде шешім қабылдау 
үшін тікелей жүргізушілермен 
және жедел медициналық к"мек 
қызметінің басшылығымен жұ-
мыс кездесуін ұйымдастыру тура-
лы шешім қабылданды. Арнайы 
жұмыс тобы құрылды. Топ құра-
мына комиссия т"рағасы, депутат 
�міржан Нәбиев, депутат, Алматы 
қалалық кардиологиялық орта-
лығының директоры Алмат Қо-
дасбаев, комиссия мүшелері, са-

рапшылар және Алматы қаласы 
Қо ғамдық денсаулық басқарма-
сының басшылығы кірді. 

Жұмыс тобы жүргізушілердің 
қыз метімен танысты. ЖМЖС ди-
ректорының  дәлелдері, жүргізу-
шілердің талаптары және сарап-
шылардың қорытындылары тың-

далды. Кездесу қорытындысы 
бойын ша жүргізушілерге заңнама 
жә не ЖМКС тиісті ұсынымдары 
шең берінде түсініктеме  берілді. 
Атал ған мәселе «Nur Otan» пар-
тия сының бақылауында болады. 

	білмансұр ЖАСАН

«Nur Otan» партиясыны� 
Павлодар облысты� филиалы 
жанында�ы �йелдер, отбасы 
және балаларды� ���ы�тары 
мәселелері ж�ніндегі ��ірлік 
�о�амды� ке�ес м!шелері 
мен партия �кілдері отба сы 
мен балаларды бейімдеу жә-
не �олдау объектілеріне мо-
ни  торинг  ж�мыстарын ж!р -
гізді. Атал�ан іс-шара «Ба    -
�ытты от басы» партиялы� 
жо  басы ая сында �йым дас ты-
рыл ды. 

Отбасы мен балаларды қолдау 
ор талықтарының мониторингі 
ны сандардың к"пшілігінде мате-
риалдық-техникалық базалардың 
жаңартылғанын және орталықтар-
дың қызметіне сәйкес келетінін 
ай қындап берді.  Орталықтардың 
ере жесіне сәйкес мұндағы қызмет-
тердің алуан түрлеріне жіті бақы-

лау жүргізілді. Тексеріс барысын-
да т"сек-орындардың жеткілікті 
болуы, мекемелердегі тәртіп пен 
та за лық аталған орталық қыз мет-
кер лерінің "з қызметін жоғары 
дең гейде атқаратынын анық к"р-
сетті. 

Сондай-ақ мониторинг бары-
сын да аталған орталықтардың қыз-
меті бойынша бірқатар сұрақ пен 
ұсыныс туындады. Ұсыным жа-
салып, тиісті құзыретті органдарға 
жіберілетін болады. 

А.ЖАСАН

Сайланған 
әкімдермен кездесті

Жүргізушілердің 
шағымдарымен танысты

Отбасыларды қолдау 
орталықтарын аралады

«Nur  Otan» партиясы Т!ркістан облысты� филиалыны� 
т�ра �асы, облыс әкімі )мірза� Ш�кеев жа�адан сайлан�ан 
ауыл ды� округ әкімдерімен кездесті.  Облыс басшысы 
халы� та�дауынан шы��ан жа�а әкімдерді сайлауда�ы 
же�іс тері мен ��тты�тап, алда�ы ма�сат-міндеттерін ай-
�ын  дап берді. 

– Серік Тұрғанбайұлы, отызыңда орда 
бұзуды ж!н к!ріп, әкімдік тізгінін ұстауға 
бел буыпсың. Ел басқару оңай деп ойлайсың 
ба?

– +зім осы жолы әкімі болып сайлан-
ған Б"лексаз ауылында дүниеге келгенмін. 
Осында "сіп-жетілдім. Туған ауылдың 
тұр ғындары сенім білдірген соң, ауылға 
же текшілік етуге тәуекел жасадым. Қазақ 
«оты зыңда орда бұзбасаң, қырқыңда қа-
мал ала алмайсың» деген ғой! �кімдікке 
сай лауға түсуге қатысты айтарым, бұған 
дейін құр босқа жүргенім жоқ. Жоғары 
білі мім бар. 2011 жылы Қ.Сәтбаев атын-
да ғы Қазақ ұлттық техникалық универси-
те т ін құрылыс саласы мамандығы бойын-
ша бітірдім. Одан бері де он жыл "те 
шы қ  ты. Біраз қызмет атқардым. Ысыл-
дым, тәжірибе жинадым. 

Еңбек жолымды "зім "скен "ңірде бас-
тадым. Нақты айтқанда, 2014 жылы 
Райымбек ауданының «Тұрғын үй-комму-
налдық шаруашылығы және тұрғын үй 
инспекциясы б"лімі» мемлекеттік меке-
месіне бас маман болып қабылдандым. 
2018 жылғы сәуір айынан бастап Кеген 
ауданының «Тұрғын үй-коммуналдық 

шаруашылығы және тұрғын үй инспекци-
ясы б"лімі» мемлекеттік мекемесінің 
басшысы болдым. Туған ауылымнан қол 
үзгенім жоқ. Аудандық деңгейде қызмет 
ат қарғандықтан, ауылдағы тірлікті, ше-
шімін күткен мәселелерді жақсы білемін 
деп айта аламын. Ең бастысы, халықпен 
тіл табыса отырып, еңбек ету. Сонда еш-
қан дай түсінбестік болмайды. Жетістік-
терге де жұмыла отырып, жетеміз. 

– Ауылды дамыту арқылы бүкіл елдің 
!р кендеуіне қол жеткіземіз дегенге қалай 
қарайсың? 

– Ауылдың әлеуметтік-экономикалық 
жағдайын жақсартпай, тұтас ел экономи-
касын к"теру қиын екені рас. Кез келген 
үлкен дүние шағын б"лшектен тұрады. 
Соған сай мемлекеттің де мерейінің тасуы 
сол елдің құрамындағы елді мекендердің 
жағдайына тікелей байланысты. 

Аудандық әкімдікте халықпен қоян-
қол тық жұмыс істейтін б"лімде қызмет ету 
барысында соңғы кездері жиі к"теріліп 
жүрген жайылым, шабындық жерлер мен 
таза ауызсу, жол, медицина қызметкерлері-
нің жетімсіздігі, ауыл мәдениеті мен спор-
тын дамыту секілді мәселелермен жиі 

жолығып, оларды қалай шешуге болаты-
нын зерделедім. «Егер мен әкім болсам, 
не істер едім?» деген сауалдарға жауап із-
дедім. Ақыры барлығын басымнан "ткеріп 
к"руге, білімім мен білігімді ауыл тірлігін 
оңалтуға жұмсауға бел буып, сайлауға 
қатыстым. «Туған жерге туыңды тік!» де-
мекші, "з ауылымның к"ркейіп, "ркенде-
уіне, экономикалық дамуына үлесімді 
қо сайын дедім. Ауыл ажарланса – қазақ-
тың да маңдайы жарқырағаны. Қашанда 
халқымыз үшін ауыл – руханиятымыздың 
темірқазығы, ұлттық құндылықтарымыз-
дың алтын бесігі, береке мен байлығымыз-
дың бастауы екені даусыз. 

– Сайлауалды бағдарламаңда қандай 
бағыттарды қарастырдың? 

– Туып-"скен елімде әкім болу асқан 
жауап кершілік жүктейтінін сезінемін. 
Келешекте "з міндетімді атқару барысын-
да округ тұрғындарының, ауыл шар-
уашылыққа арналған жердің, т"рт түлік 
малдың, әлеуметтік-тұрмыстық нысан-
дар  дың жай-күйін бағамдап, салық 
түсімінің толық статистикасын саралау 
арқылы округтің дәл қазіргі жағдайын 
және болашақ даму мүмкіндігін анықтап, 
барлық салалар бойынша стратегиялық 
даму жоспарын жасаймын. Қолданыстағы 
заңдар аясында ауылдық аумақтарды қол-
дауға бағытталған мемлекеттік бағдарла-
малармен жете танысып, жергілікті жердің 
игілігін толық пайдалану арқылы дамудың 
жолдарын қарастырып, оларды іске асыру 
тетігін ойластырамын. 

Халықтың тыныс-тіршілігін, әлеумет-
тік жағдайын үнемі назарда ұстап, қоғам-
дас тық "кілдерімен, аудандық әкім шілік-
пен және аудандық мәслихатпен, тиісті 
атқарушы органдармен бірлесе отырып 
туындаған мәселелердің шешімін табуға, 
білікті жас мамандарды тартуға, жастарды 

пағымның болашағын туған жермен бірге 
қарастырамын. 

Адамның болашағы да, "ткені де туған 
жермен тығыз байланыста болады. Халқы-
мыздың кіндік кескен, "сіп-"нген "лкені 
ардақтау сезімі "те терең, олар үшін туған 
жерді қадірлеу – қанға сіңген мінез, қа-
лыптасқан дәстүр. Бұл таным біздің жа-
нымызға ана сүтімен дарыған. �р адам "з 
туған жерін мақтаныш етеді. Туған жерге 
қызмет ету – әрбір азаматтың басты мақ-
саты. «Ұлтарақтай болса да, атақоныс жер 
қымбат» деген с"з әр адамның жүрегінің 
түбінде тербеледі. 

– Елімізде алғаш рет !ткен әкімдердің 
тікелей сайлауы халықтың дұрыс таңдау 
жасауына жол ашты, елімізде демократия-
ның дамуына серпін берді деп ойлайсың ба? 

– �рине, бұл жолғы сайлау еліміздегі 
демократияның жарқын к"рінісі болды. 
Қазіргі сайлаушылар "те сауатты. Олар 
бәрін біліп отырады. Егер сайланған әкім 
ел үмітін ақтамаса, сенімсіздік білдіруге 
толық міндетті. Еліміздегі саяси реформа-
лардың тереңдеуі мемлекетіміздің абы-
рой-беделін арттыра түсетіні с"зсіз. Бірлік 
бар жерге береке үйіріледі емес пе! Іс оңға 
басқаннан кейін елдегі жағдайды к"ріп-
біліп, сараптап отырған кәсіпкерлер ин-
вестиция құюы да әбден мүмкін. Ал инве-
стиция – игіліктің басы. Табыстың тайқа-
заны қайнар болса, ауылдың қуатын арт-
тыруға тетік болатын қаржы ел ішінен ғана 
емес, алыс-жақын шетелден де келуі ғажап 
емес. Ендігі жағдайда тікелей сайланған 
әкім халық алдында берген уәдесіне, 
"зінің күні бұрын түзген бағдарламасының 
орындалуына жауапты. Айтқан уақытын-
да орындалмай жатса, сайлаушылар 
әкімнен «кеше былай деп едің ғой?» деп 
сұрайды. Ал сұрауы болған дүниенің құра-
луы қиын емес.

Халық сайлап отырған соң, әкім де 
бел сене жұмыс істеуге мүдделі. Ел таңдауы 
алдымен елдің мұң-мұқтажын бес сау-
сағындай білетін, ел ішіндегі жұмысты 
шебер ұйымдастыра алатын азаматқа 
түсері анық. �кім сайлауы арқылы кейбір 
"р кениетті елдердегідей электорат үшін 
күреске, бәсекеге жол ашамыз. Озық 
ойлы, қолынан шаруа келетін, іскерлігі, 
жауапкершілігі бар азамат қана сол элек-
торатты жинай алады. Демек, сайлау – 
жауап кершілікті күшейтеді. Бюрократия 
шекпенi шешіліп, халықпен ашық арала-
су жанданады. Билікті орталықсызданды-
ру, тұрғындардың жергілікті мәселелерді 
шешуге ықпалын арттырады.

– 	ңгімеңізге рақмет! 
Сұхбаттасқан 

Болат АБАҒАН, 
Алматы облысы 

ауылға қажетті мамандықтарға оқытуға 
ықпал етемін. 

Ауыл халқымен араласып жүргендік-
тен, тұрғындардың күнделікті тірлігін, 
жағдайын бір кісідей білемін. Жолдың 
на шарлығы, к"ше жарығының жетіспеуі, 
ауызсу тартудың толық аяқталмауы, мә-
дениет үйінің және ауылдық әкімдік ғи-
маратының жоқтығы, балабақшаның 
тарлығы, саябақтың болмауы бәрімізді 
толғандырады. Бірден шешілмесе, тиісті 
орындардың к"мегіне сүйене отырып, 
осыларды реттеуге күш саламын. Таза 
ауыз суға қол жеткізсек, "зіміздің мәдени-
ет үйіміз болса, саябақ пен спорт алаңы 
жабдықталса, қажетті мамандықтарға 
оқытсақ ауылда жастар да тұрақтар еді. 
Жергілікті тұрғындардың негізгі кәсібі мал 
шаруашылығы болғандықтан, мал тұқы-
мын асылдандыру, жайылым мен шабын-
дық мәселесін шешу кезек күттірмейді. 
Шағын кәсіпкерлік те к"ңіл б"луді қажет-
сінеді. К"п мәселенің шешімі қаржыға 
тірелетіндіктен, салық түсімдері к"здерін 
к"бейтуге де назар аударған дұрыс. �рине, 
сайлауда халық үміт артып, дауыс берген 
соң, ел сенімін ақтауға және сайлауалды 
бағдарламамның орындалуына бар 
білімімді, күш-жігерімді, қажыр-қайра-
тымды жұмсаймын. Б"лексаз ауылдық 
округінің гүлденуіне, к"ркеюіне, "ркен-
деуіне, экономикасын к"теруге, мәдение-
тін дамытуға "з үлесімді қосамын деп 
ой лаймын. Менімен қатарлас сайланған 
әкімдерге де сәттілік тілеймін. 

– Дұрыс. Адам !міріндегі маңызды қа-
дам жасауда ойланып, толғанып барып бір 
шешімге келеді. Осыған орай !зіңнің ұста-
нымың туралы айтсаң. 

– «+з елімнің басы болмасам да, сайы-
ның тасы болайын» деген ұстанымдамын. 
Нақты айтқанда, "зімнің ертеңімді, ұр-

«Nur Otan» партиясы Алматы �алалы� филиалыны� партиялы� ба�ылау комиссиясы жедел 
медициналы� жәрдем �ызметі ж!ргізушілеріні� мәселелерін �арады. 

Сарапшыларды� пікірі сан алуан бол�ан әкімдерді� тікелей сайлауы да 
�тіп, ел та�дауына ие бол�андар ауылды� округтерді� тізгінін �стады. Жетісу 
жерінде ел сенімін иеленгендер арасында жастарды� баршылы� екені к��ілге 
к�п !міт сыйлайды. Жасты�тарына �арамастан, б��ан дейін ат�ар�ан �ызмет-
терін де �здерін жа�сы жа�тарынан к�рсеткен, ж�ртты� ж!регіне жол тап �ан-
дарды� �атарында ту�ан жеріне ту тіккенді ж�н к�ргендер де бар. Соларды� 
бірі Кеген ауданында�ы Б�лексаз ауылыны� әкімі болып сайлан�ан, жасы 
30-дан енді ас�ан Серік 6�ныпияев�а жолы�ып, бірер сауалды к�лдене� тарт-
�ан едік. Ауылды� жа�а басшысы б�л сайлау�а «Nur Otan»  партиясыны� атынан 
т!скен болатын.
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– Маңғыстау облысы инвестиция тарту 
бойынша республикада үздік аймақтар 
қатарында. Қай салалар бойынша инвес-
тиция тартылып жатыр?

– Жыл сайын 	ңірдің әлеуметтік-эко-
номикалық жағдайын дамыту үшін әр 
салаға қатысты қысқамерзімді жоспарлар 
қабылдаймыз. �ңірдің негізгі экономи-
калық бағыты – мұнай-газ саласында. 
Биыл облыстың мұнай 	ндіру к	лемі 16,8 
млн тонна болады деп жоспарланып 
отыр, бұл былтырмен салыстырғанда 
0,4%-ға артық. Жарты жылдың қорытын-
дысы бойынша облыста негізгі макрок	р-
сеткіштер оң нәтиже к	рсетті. Оның 
ішіне 	ңдеу 	неркәсібі, инвестиция, ауыл 
шаруашылығы, құрылыс жұмыстары, 
тұрғын үйді іске қосу, сауда және к	лік 
қатынасы кіреді. Бүгінде инвестицияның 
ең к	п үлесі туризм саласында. Осы 
орайда теңіз жағалауындағы демалыс 
орындарына байланысты ірі жобалар іске 
асып жатыр. Оның ішінде бес жүз орын-
дық RixosWaterWorldAktau қонақ үйіне 68 
млрд теңге к	лемінде инвестиция тар-
тылды. Биыл қонақ үйдің жалғасы ре-
тінде демалыс аймағын дамытуға 200 
миллиардқа жуық инвестиция тартылып 
жа тыр. Бұған бірнеше қонақ үйдің құры-
лысы, тематикалық парк, сауда орын-
дары, виллалар сияқты жобалар кіреді. 
Бұл 	ңірде жаңадан жұмыс орнын құруға, 
	ндіріс к	лемдерін арттыруға үлкен сеп-
тігін тигізеді. �ңірде арнайы экономика-
лық аймақ бар. Алдағы уақытта шетелдік 
және отандық инвесторлардың қатысуы-
мен тағы 5 жаңа жоба жүзеге асырылмақ.

– !ңірдегі туризм саласы қалай дамып 
жатыр? Облыс к$лемінде қандай жобалар 
жүзеге асуда?

–Маңғыстау 	ңіріндегі бірден-бір 
байлығымыз – Каспий теңізі. Елбасы 
Нұрсұлтан Назарбаев 2018 жылы Ақтауда 
	ткен саммит кезінде «Ақтау заманауи 
теңіз курортына айналуы тиіс» деген 
болатын. Біріншіден, былтыр шілде 
айында RixosWaterWorldAktau к	пфунк-
ционалды туристік-қонақ үй кешенінің 
бірінші кезеңі іске қосылды. Екіншіден, 
	ңірімізде қасиетті орындар, жерасты 
мешіттері, Шерқала, Айрақты, Тамшалы, 
Бозжыра сияқты тарихи орындар 	те к	п. 
Сондықтан облысты туристік аймаққа 
айналдыруға толық мүмкіндік бар. Об-
лыста туризмді дамытуға арналған 	ңірлік 
бағдарлама бар. Осының аясында бірегей 
бренд-бук, логотип, visitmangystau.kz сай-
ты жасалып, іске қосылды. Осы сайттан 
тарихи орындарға қалай бару тиімді, гид 
сияқты барлық ақпаратты табуға болады. 
Қалалық автобустар мен аялдамалар бір-
дей стильде безендірілді, туристер үшін 
облыстың, Ақтау қаласының жолсілтемесі 
мен картасы жасалды. 

Туристерге жағдай жасау үшін жергі-
лікті кәсіпкерлер де атсалысып жатыр. 
Мысалы, былтыр күзде Ақтау қаласында 
HolidayInn – Aktau – Seaside қонақ үй 
кешенін кеңейту шеңберінде аквапарк, 
бассейн пайдалануға берілді. «Достар» 

деп аталатын демалыс аймағында да аква-
парк салынып жатыр. Туристердің таң-
дауы мен бағасына сай келетін әртүрлі 
орындар бар. Биылдың 	зінде 	ңірге 200 
мыңға жуық туристер келеді деп күтіліп 
отыр. Қазір Ақтауда отыздың үстінде қо-
нақ үй бар, олардың к	пшілігі жаз мезгі-
лінде бос емес. Ақтау қаласы туристік 
ор та лыққа айналу үшін әрбір тұрғын 
осы ған мүдделі болуы керек. Себебі әр 
турист 	ңір экономикасына 	з үлесін 
қосады. Осы бағытта шетелдермен де 
тәжірибе алмасып жатырмыз. �ңірде 
туризм колледжі де осы бағытта жұмыс 
істейді. Түркия сияқты елдерден к	п 
нәрсе үйренуге ұмтылуымыз қажет.

– Ел арасында к$п талқыланған Боз-
жыра маңында салынатын визит орталық 
туралы айтып $тсеңіз? Жоба қазір қай 
са тыда?

– Бозжыра тақырыбы қоғамда к	п 
тал қыланды. Инвесторлар барлық ұсы-
ныстар мен талап-тілектерді сараптай 
келе этноауыл, визит орталық ретінде 
жо баны қайта жасақтап жатыр. Осы 
аумақта Жабайұшқан деген қаумалдық 
бар, біз инвесторларға визит орталық 
табиғи ортаға зиян тигізбеу керек деген 
талап қойдық. Қазір мұнда туристер ағы-
лып келіп жатыр. Біз осының барлығын 
реттегіміз келеді. Себебі Бозжыраның 
қасына дейін авток	лікпен бару бола-
шақ та оның табиғи бұзылуына әкелуі 
мүмкін. Бұл жерде туристерге барлық 
жағдайды жасайтындай мүмкіндіктер 
қарастырылады. Жоба барлық талапқа 
сай болса, құрылысын бастау ж	нінде 
тиісті шешімдер қабылданады. Жоба бас-
талған соң жарты жылдың к	лемінде 
бітеді деп жоспарланып отыр. 

 – Тәуелсіздік алғалы Маңғыстау хал-
қының саны екі есе $скен. Халық санының 
артуы жұмыспен қамту мәселесін тудыра-
ды. Бұл мәселені шешу қалай жолға қойыл-
ған?

– Облыста халық саны жылдам 	сіп 
келеді. Қазір облысымызда 724 мың 
халық тұрады. Бұл қандастарымыздың 
келуіне, туу к	рсеткішінің жоғары бо-
луына байланысты. Тұрғындарды жұ-
мыспен қамтамасыз ету үшін 	ңірге ин-
вес тиция тартып, жаңа жұмыс орындарын 
ашып жатырмыз. Мемлекеттік «Еңбек» 
бағдарламасы аясында жұмыспен қамту, 
кәсіпкерлікке баулуға жұмыстар жүргі-
зіледі. Жыл басынан бері осы бағдарлама 
аясында 13 мыңнан астам адам әртүрлі 
жұ мыспен қамтудың белсенді шаралары-
мен қамтылды. «Бастау бизнес» жобасы 
бойынша 769 адам онлайн оқыту арқылы 
оқуға жолданды. Гранттар, жеңілдікпен 
несиелердің барлығы халық 	зін-	зі жұ-
мыспен қамтамасыз ету үшін жасалып 
жатыр. Биылғы біздің межеміз – 32 000-
нан астам жұмыс орнын құру. Бүгінде 
20 000 жұмыс орны құрылды, оның 15 
мыңға жуығы – тұрақты жұмыс орны. 
Бұлар негізінен құрылыс, туризм сала-
сында, шағын орта бизнес саласында 
жүзеге асып жатыр. Жаңа	зен қаласында 

жер гілікті бюджеттен қаржы б	ліп, 
«Жұмыс істеймін» деген бағдарлама қа-
былдадық. Бұл тұрғындарды кәсіпкерлік 
мекемелерде жұмысқа орналастыру үшін 
атқарылып отыр. «�зенмұнайгазда» бір-
неше жылдан бері штатқа адам алуға 
мораторий бар. Осы мекемемен бірігіп 
тұрғындарды компанияға кезең-кезеңі-
мен жұмысқа орналастыру мүмкіндіктерін 
қарап, жүзеге асырып жатырмыз. Мұның 
барлығы жаңа жұмыс орнын ашу, халықты 
жұмыспен қамтамасыз ету мақсатында 
жасалып жатыр.

– !ңірде ауызсу тапшылығын шешу 
үшін қандай жұмыстар атқарылып жатыр?

– Маңғыстауда су тапшылығы мәсе-
лесі бар. Былтыр 	ңірдегі ауызсу мәсе лесін 
шешу үшін бес жылға арналған арнайы 
бағдарлама қабылдадық. Қазір аймақты 
сумен жабдықтау үш к	зден жүзеге 
асырылады: «Астрахань – Маң ғышлақ» су 
құбыры, теңіз суын тұщыту және табиғи 
жерасты к	здері. Бүгінде ауызсуды тұтыну 
тәулігіне – 149 мың м3. Алайда бұл әлі де 
жеткіліксіз әрі жаз мезгілінде жетің-
кіремейді. Бүгінде су к	лемінің тапшы-
лығы – 51 мың м3. Осы проблеманы шешу 
мақсатында ірі жо балар іске асырылып 
жатыр. «Каспий» су тұщыту зауытының 

қуаттылығын тәу лігіне 40 мың м3 дейін 
жеткізудің екінші кезеңі басталды. Осы 
жұмыстарды биыл не келесі жылдың 
басында аяқтау жоспар ланған. Ақтауда 
«МАЭК-Қазатом	нер кәсіп» аумағында 
тәулігіне 24 мың м3 су тұшыту қондырғы-
сын салудың жобалық – сметалық 
құжатын жасап жатырмыз. Жаңа	зенді 
сумен қамтамасыз ету мақ сатында Кен-
дірлі жерінде қуаты тәулігіне 50 мың м3 су 
тұшыту зауытының құрылы сына тех-
никалық – экономикалық негіз деме жа-
садық. Үкімет бұл жұмысты «Қаз мұнай-
газға» тапсырды. Осы жылдың соңы на 
дейін құрылыс жұмыстары бас талуы 

керек. Ал Форт-Шевченко қала сында 
қуаты тәулігіне 5 мың м3 су тұщы татын 
жоба жасақтап, экспертизаға тапсырдық.

Сондай-ақ аймақта бірнеше жерасты 
су к	здері – Бейнеуде Т	ңірекшін, 
Шетпеде Тасмұрын, Құйылыс деген 
жерлер бар. Осы үш жердің су к	лемін, 
құрамын анықтауымыз қажет. Кішігірім 
модульді су тұщытатын қондырғыларды 
биыл Баянды, Мұ най лыға қойдық. 
Ақшұқыр елдімекеніне де 	зіміздің 
жергілікті бюджеттің к	мегімен қоюды 
жоспарлап отырмыз. Мұның барлығы 
алдағы екі-үш жылдың ішінде су тап-
шылығын шешетін жобалар. 

– Жақында Түпқараған ауданында ірі 
құс фабрикасы іске қосылды. Осы жобаның 
әлеуеті туралы айтып берсеңіз? 

– Мемлекет қолдауы арқасында іске 
қосылған «Ақтау агро» жылына бес мың 
тонна құс етін шығарады. Жалпы, жоба-
ның құны – 5,1 млрд теңге. «Ақтау агро» 
құрылымына құс бағуға арналған цех; 30 
мың бас құс сыятын цех; қуаттылығы 
сағатына екі мың бас құс соятын цех; 
Мұнайлыда сағатына он мың тонна құ-
рама жем шығаратын зауыт бар. Жалпы, 
	ңірдің құс етіне сұранысы 11,5 мың 
тоннадан астам, фабрика тек сұраныстың 
жар тысын жабады. Сондықтан кәсіп кер-
лермен ақылдасып, ұлғайту мақсатында 
с	йлесіп жатырмыз. Жақында фабрика 
халал сертификатын алды. Енді жобамыз-
ды толықтыратын теміржолдың құрылы-
сы бар. Жақында бюджеттен қаражат 
б	лініп, құрылысын жасақтап жатырмыз. 
Теміржол құрылысын аяқтасақ, кешен 
толыққанды жұмыс істейді. Қазір біз 
балапан шығаратын жұмыртқаларды 
Ресейден алдыртып отырмыз. Олардың 
	з талаптары, бағасы дейтін мәселелер 
бар. Осыны да 	зіміз жасау жоспарда бар. 
Осы кешеннің іске қосылуы тоқсаннан 
астам тұрақты жұмыс орнын ашты.

– Тұрғындарды баспанамен қамтамасыз 
ету мәселесі қалай шешіліп жатыр? Жаңа-
$зен тұрғындарын облыс орталығына 
к$шіру туралы айтып $тсеңіз?

– Облысымыз соңғы үш жылда тұр-
ғын үй құрылысы бойынша республикада 
үздік үштік қатарынан к	рінді. Былтыр 
1 млн 192 мың шаршы метр тұрғын үй 
пай далануға берілді. Бұл 	ңірдегі сұраныс 
пен мемлекет қолдауымен жүзеге асып 
жатыр. Тұрғындарды үймен қамтамасыз 
етуге бірнеше бағыт бар: несиелік, жал-
дамалы тұрғын үй, «Отбасы банк» арқылы 
берілетін жеңіл несиелер бар. Екі пайыз-
дық несиемен к	пбалалы отбасыларға 
берілетін тұрғын үй бағдарламалары бар. 
Былтыр «Бақытты отбасы» бағдарлама-
сымен 130 отбасыға берсек, биыл 180-ге 
жуық отбасыға үй беру жоспарда тұр. 
Биыл облыста «Нұрлы жер» мемлекеттік 
бағдарламасының жалдамалы тұрғын үй 
бағыты бойынша құрылысқа және пәтер 
сатып алуға 2,4 млрд теңге қарастырылды. 
Несиелік тұрғын үй бағыты бойынша 
биыл 1 282 пәтерге арналған тұрғын 
үйлердің құрылысы аяқталады.

Ал Жаңа	зен қаласын кешенді 
дамытудың жоспарына сәйкес 2019 
жылдан бері кезекте тұрған азаматтарға 
Ақтаудан пәтер беріп, к	шіру жұмыстары 
жүргізіліп жатыр. Алғашқы кезекте 2019 
жылы 394 отбасын к	шірдік. Былтыр 
«Қазмұнайгаз» АҚ-ның есебінен 150 
пәтер сатып алынып, кезекте тұрған аза-
маттарға үлестірілді. Ал биыл 130 отбасын 
к	шіру үшін тиісті қаражат б	лінді. 
�йткені қазір Жаңа	зенде тұрғын үй 
құрылысы жүріп жатқан жоқ. Осыған 
байланысты жұмыстар атқа рылып жатыр. 
Осы салада жеке кәсіпкерлердің үлесі 
жоғары.

– Ақтауды жасыл желекпен қамту 
мәселесі қалай шешіліп жатыр?

– Бұл – 	те 	зекті мәселе. Бұл – 	ңір-
дің табиғи ерекшелігі мен су тапшылығына 
байланысты туындайтын мәселе. Қазір 
талды еге бермей, бар талды күтіп ұстауға 
к	бірек к	ңіл б	луді тапсырдым. Ол үшін 
бар талдың суару жүйесін жаңартып, 
тамшылатып суаруға к	шу керек. Қазір 
барлық жерге желілер тартып жатырмыз. 
Осы арқылы тұрақты түрде суғаруға 
к	шеміз. �йткені тұрақты суғарылмаған 
соң, нәтиже к	рінбейді. Биыл жергілікті 
бюджеттен қаланың к	галдандыру 
жұмыстарына 890 млн теңге қаражат қа-
рас тырылған. Бір қиындығы, бұл жұмыс 
бәсекелестікке берілген. Яғни, жыл 
сайын конкурс 	теді, жыл сайын кәсіпкер 

таңдаймыз. Биыл бір кәсіпкер, ал келер 
жылы басқа кәсіпкер келеді. Олар бір-
бірінің жұмысына жауап бермейді, 
сондықтан жұмыс ақсап тұр. Бұл мәселені 
Үкіметтің алдына бірнеше мәрте қойдық. 
Бірақ заңның аты – заң. Тек талапты 
дұрыстап қойып, жүйені 	згерту арқылы 
ж	нге келтіреміз деп ойлаймын. Осы 
там шылатып суаруға к	шу арқылы суды, 
жұмыс күшін де үнемдеп, мәселені реттей 
аламыз деп ойлаймын. Сонымен қатар 
шағынауданішілік жасыл желектерді 
суару жұмыстарына қосымша 44 ПИТК 
пен МИБ тартылып, келісімшарт жасақ-
талды. 

– Соңғы жылдары $ңірде қуаңшылық 
белең алып, әсіресе биыл шаруаларға ауыр 
соғып отыр. Осы мәселені шешу үшін қан-
дай жұмыстар атқарылды? Жағдай тұрақ-
талды ма?

– Кейінгі жылдары жауынның аз 
түсуінен 	ңірде қуаңшылық болып, т	рт 
түлікті жемш	ппен қамту мәселесі туын-
дады. Жағдайды тұрақтандыру мақ-
сатында бірқатар жұмыс атқарылды. Атап 
айтқанда, Маңғыстауға 	зге 	ңірлерден 
жемш	п тасымалдана бас тады. Алайда 
Ақт	беде бір орам ш	п 5-6 мың теңге 
болса, бізге келгенге дейін баға 16-17 
мың ға дейін жетеді. Соны арзандату мақ-
сатында тиісті қаражат б	лініп жатыр. 
Осылайша, бір орам ш	п 12 мың теңге 
к	лемінде сатылып жатыр. Ал бір түк ш	п 
1 300 болса, оны 900 теңгеге дейін түсір-
дік. Екіншіден, мал басын тіркеу жұмыс-
тарын атқарып жатырмыз. Тіркелген 
аналық мал басына беруге Үкіметтен 1,9 
млрд қаржы б	лінді. Осы қаражатты мал 
бағып отырған тұрғын дарға беру жұмыс-
тары басталып кетті. Осы қаражат арқылы 
мал басын сақтап қалғымыз келеді. 

Үшіншіден, күз-қыс мезгіліне да-
йындалу үшін Үкіметтен 5,4 млрд теңге 
к	 лемінде қаражат сұрадық. Бұл қара-
жатты бізге беру туралы шешім қабыл-
данды. Бұл қаражатқа Ақт	бе, БҚО, 
солтүстік облыстармен келісім жасап, 
ш	п дайындаймыз. Uр ауданнан ш	п 

жи нақтайтын орындар даярлап жа-
тырмыз. Т	ртіншіден, жергілікті бюд-
жеттен 200 млн теңге қаражат б	лінді. 
Осы бойынша арпа жеткізіп жатырмыз. 
Басқа облыстармен келісс	здер жүргі-
зіліп жатыр. Егін орағы енді басталды, 
осыған орай кебек те 	ңірге жеткізіледі. 
Мүм кіндігінше, мал азығын қолжетімді 
бағада сатуды ұйымдастырып жатырмыз. 
�н дірістік мекемелер де жанар-жағар-
маймен қамтуға к	мегін к	рсетіп жатыр. 
Бұл жұмыстар жалғасады.

– Облыста маман тапшылығы бар ма? 
– Маман тапшылығы медицина, 

білім, IT саласында бар. Медицина 
саласындағы мамандарды даярлау 
бойынша жұмыстар атқарып жатырмыз. 
Жыл сайын облыстық бюджеттен грант 
б	леміз. Былтыр 170 грант б	лдік. Биыл 
да осы шамада, негізінен медицинаға ар-
налған. Биыл осы салаға 65 маман келді. 
Халық саны мен медициналық мекеме-
лердің 	суіне байланысты бұл әлі де 
жеткіліксіз. Былтыр Жаңа	зен қаласына 
220 млн теңге қаражат берілді. Осыған 
жиырма пәтер алынып, сырттан келген 
маман дарға берілді. Бір кәсіпкер 	ңірде 
мед и нс титут ашқысы келеді. Uрине, 
мұның бар лығы министрліктің шешімі-
мен жү зеге асады. Егер министрлік 
талаптарын орындай алсақ, 	ңірден осы 
институтты ашқымыз келеді. Ал білім 
саласында математика, орыс тілі, физика 
мамандары жетіспейді. Гранттар арқылы 
жергілікті жерде оқып жатқан, БҚО-ның 
Ж О О  б і т і р і п  ж а т қ а н  т ү л е к т е р і н 
тартқымыз келеді. Осы жылы 400-ден 
астам маман келіп жұмыс істейді деп 
жоспарланып отыр. Қазір облыста 15 үш 
ауысымды мектеп бар. Биыл оқу жылында 
үш мек теп пайдалануға беріледі, бес 
мектептің құрылысы жүріп жатыр және 
үш жеке меншік мектептің құрылысын 
бастаймыз деп отырмыз.

– Ел Тәуелсіздігінің 30 жылдығына 
орай облыста атқарылып жатқан маңызды 
жобаларды айтып $тсеңіз?

– Биыл – еліміз үшін үлкен мерекелі 
жыл. Маңғыстау облысында мерекеге 
орай 153 іс-шара 	теді. Бұл бағытта артық 
шығынға алып келетін, имидждік, бір 
реттік шаралар қысқартылды. Халыққа 
қажетті, әлеуметтік салада маңызды жо-
баларға ден қойылды. Қазіргі эпиде мио-
логиялық ахуалға байланысты к	пшілігі 
онлайн 	тіп жатыр. �ңірдегі мұнай-газ 
саласының 60 жылдығы да осы мерекеге 
орайластырылып отыр. 27 	ндірістік 
және әлеуметтік-мәдени нысанды халық 
игілігіне тапсыру жоспарланып, бірқа-
тары пайдалануға берілді. Сондай-ақ 
мерейтой аясында «Ел игілігі үшін!» жо-
басы жасалды. Ал «Жаңарған Жаңа	зен» 
жобасы қаланың әлеуметтік инфрақұры-
лымын дамытуды, әлеуметтік-мәдени, 
бі лім, спорттық іс-шараларды ұйым-
дастыруды к	здейді.

– !ңірдегі саяси қуғын-сүргін құр бан-
дарын толық ақтау мәселелері ж$ніндегі 
жұмыстар туралы айтып $тсеңіз?

– Облыс әкімдігі осы мәселелер 
ж	ніндегі 	ңірлік комиссияның құрамын, 
комиссия туралы ережені бекітті. Бүгінде 
комиссия құрамында мемлекеттік және 
құқық қорғау органдарының 	кілдері – 
7 адам, ғалымдар, тарихшылар мен 	лке-
танушылар – 9 адам, азаматтық қоғам мен 
қоғам 	кілдері – 10 адам. Комиссия 
құрамында 	лкетанушы Алқажан Еділ хан, 
осы салада біраз жыл қызмет атқарып 
жүрген Нұрлан Құлбай, арабшадан аудара 
алатын Нияз Тобыш дейтін азаматтар бар. 
Қазір 604 әскери тұтқындардың тізіміне 
және 478 қуғын-сүргінге ұшырағандардың 
тізіміне қатысты мәліметтерді зерделеу 
жұ мыстары жүргізіліп, әскери тұтқын-
дардың тізімі жасақталды. Жергілікті тұр-
ғындардың саяси қуғын-сүргін құр баны 
болған ата-бабалары туралы мәлі меттерін 
жинақтау мақсатында арнайы жұмыстар 
атқарылып, ақпараттарды жи нақтау 
бойынша жұмыстар жүргізіліп жатыр.

– Жақында $ткен ауыл әкімдерін 
сайлау облыста қай деңгейде $тті?

– Облыста сайлау жоғары деңгейде 
	тті деуге толық негіз бар. Облыста он 
әкім сайланды. Бейнеу мен Маңғыстау 
аудандарында т	рт, Түпқараған мен 
Қарақия аудандарында бір-бірден әкім 
сайланды. Жалпы, халықтың сайлауға 
деген ынтасы, қызығушылығы жоғары 
болды. Ауыл халқының сексен пайыздан 
астамы сайлауға қатысты. Бұл – 	те 
жоғары к	рсеткіш. Тікелей халықпен 
сайланған әкім жүйелі түрде жақсы 
жұмыс істейді деп есептеймін. Ауылдарда 
бел сенді азаматтардан құралған қауым-
дастықтар бар. Uкімдер осы қауымдас-
тық пен ақылдаса отырып, жұмыс жүргі-
зетін болса, Мемлекет басшысы қабыл-
даған мемлекеттік реформа жақсы 
нәтижесін береді деп ойлаймын.

–Сұхбатыңызға рақмет!

Сұхбаттасқан
 Мәдина Ж6ЛЕЛҚЫЗЫ,

Маңғыстау облысы

Мал азығын 
қолжетімді етеміз

Серікбай ТРҰМОВ, 
Маңғыстау облысының әкімі:

–Бозжыра тақырыбы қоғамда к�п талқыланды. 
Инвесторлар барлық ұсыныстар мен талап-тілектерді 

сараптай келе этноауыл, визит орталық ретінде 
 жобаны қайта жасақтап жатыр. Осы аумақта 

Жабай ұ шқан деген қаумалдық бар, біз инвесторларға 
визит орталық табиғи ортаға зиян тигізбеу керек 
деген талап қойдық. Қазір мұнда туристер ағылып 

келіп  жатыр.

Ма��ыстау облысы кейінгі жылдары туристік т�р�ыда тартымды айма��а 
айналып келеді. Дегенмен ��ір дамуында �зге салаларды� да �лесі зор. 
Тәуелсіздік ал�аннан бергі 30 жыл ішінде айма� �арыштап дамыды. Елді� 
ірі к�ліктік-логистикалы� орталы�тарыны� біріне айналды. Осы орайда біз 
облыс әкімі Серікбай Тр�мовтан тәуелсіздік жылдарында�ы айма� 
жетістіктері мен ат�арылып жат�ан ж�мыстар ж�нінде с�ра�ан едік.
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Жа�ында спортты� гимнастика-
дан Токио Олимпиадасында сын�а 
т�скен Симона Байлзды� әрекетіне 
бәрі та��алды. �йткені сарапшылар 
биыл оны 6 алтын медаль алады деп 
болжа�ан. Ал ол болса, менталды 
денсаулы�ына ала�дап, жарысты 
жал�астырудан бас тартты. С&йтсе, 
Байлз бала кезінен психикалы� 
к&�іл к�йімен к�ресетін болып шы�-
ты. (рбір сайыс алдында сенімді 
болу �шін дәрі �абылдап ж�рген. 
Сонда менталды денсаулы� анау 
айт�андай ма�ызды ма? Елі мізде 
адамдар б*�ан �аншалы�ты мән 
бере ді?

Айзат АЙДАРҚЫЗЫ

МЕНТАЛДЫ ДЕНСАУЛЫҚ 
ДЕГЕНІМІЗ...

Біз әңгімеге арқау еткен Байлз Олим-
пиадаға �зіне қажетті препаратты алып 
келе алмаған. Себебі Жапонияда бұған 
тыйым салынған екен. Содан алғашқы 
айналымда �нер к�рсеткеннен кейін 

жаттығуына к�ңілі толмаған ол бәрінен 
бас тартты. «Не болып қалды?» деген 
сұраққа қарамағындағылар «менталды 
денсаулығына алаңдағандықтан» деп 
жауап қатқан. Спортшы бұдан да ары 
депрессияға түсудің алдын алып, жан 
тыныштығын қалаған деп топшыласақ 
болады. 

Жалпы, «аурудың бәрі жүйке жүйесі-
нен» деп жатады. Кейінгі он жыл ішінде 
алыс-жақын шетелдерде психологиялық 
денсаулық ұғымы жиі айтылып жүр. Ал 
елімізде пандемия басталғалы бері 
адамдар ішкі к�ңіл күйіне мән беріп, 
рухани дүниесін емдеуді қолға алды. Не-
ліктен осының ішінде менталды денсау-
лықты қарастырып отырмыз? )йткені 
денсаулықтың бұл түрі адамның әлеуетін 
іске асыра алуын, күйзеліске т�теп беруін 
қарастырады. Сондықтан да ДСҰ пси-
хологиялық денсаулықты рухани және 
мен талды денсаулық деп екіге б�леді. 

Иә, біз осыған қатысты мысалды күн-
делікті �мірде жиі кездестіреміз. Мен-
талды денсаулықтың бұзылуы әлеуметтік 
�згерістен, жұмыстағы күйзеліс, әлеу-
меттік шеттетілу,  жыныстық дис-
криминация, зорлық-зомбылық пен 

адам құқығының бұзылуынан туады. 
Ай на лаңызға қарап «қазір бейімдеу орта-
лықтары неге к�бейіп кетті?» деп 
ойланып к�ріңіз. Дамыту орталықтары, 
бос уақытын тиімді пайдалану курс-
тарынан аяқ алып жүре алмайсыз. Не 
үшін? Себебі адамдар ішкі ресурсын 
қайда жұмсауды, �зін тануды, жол табуды 
білмей жатады. Мәселен, бұрын адамдар 
үшін бәрін мемлекет шешіп қоятын. 10-
11 сыныпты аяқтаса, оқуға түсетін, оны 
бітірсе жұмыс істеуге ауыл-ауданға 
жіберетін. Ары қарай сол жерде �сіп-
�нетін. Ал қазір тіршілік мүлдем басқаша. 
Университет бітірсеңіз де, ортаға адап-
тация жасау қиын. Мектеп оқушылары 
үшін де солай. Сондықтан психолог пен 
психотерапевтің к�мегіне жүгінген 
маңыз ды. 

Мысалы, психотерапевт Арай Сайлау-
қызының айтуынша, жағдайды бақылап, 
түсініп үйрену керек. Биыл менталды 
денсаулыққа арналған конференцияда, 

тіпті КВИ-мен ауырмаған адамдардың 
арасында  депрессия, ұйқысыздық, алаң-
дау к�бейгені айтылған. Ал түрлі нәрсені 
ой лау, бас қатыру психологиялық денсау-
лыққа кері әсер етеді. Психотерапевт 
мұны ортамен бірге емес, жекелей 
дамуды мақсат еткен ғасырдың жемісі 
деп отыр.

«Ата-анасы қызының экономика 
саласында білім алуын қалады делік. Ал 
қыздың дизайнер атанғысы келеді. Сол 
үшін �зі қаламаған салада білім алу оған 
қиынға соғады. Осы сәтте ішкі қарама-
қайшылық туып, ұзақ уақытқа жалға-
сатын стреске алып келеді. Стрестің 

соңы қайғылы аяқталуы да мүмкін. 
Кейбірі мұнымен күресе алады. Екін-
шілері жағымсыз эмоциямен �мір сүруін 
жалғастырып, �зін қинаған үстіне қинай 
түседі. ;рине, оған психолог пен пси-
хотерапевтің к�мегіне жүгін дейтін 
жақынының болғаны игі. Олай болмаса 
невроздың бұл түрі асқынып кетуі ғажап 
емес», – дейді ол. 

ЭМОЦИОНАЛДЫ ИНТЕЛЛЕКТТІҢ 
МАҢЫЗЫ ҚАНДАЙ?

Елімізде әйелдер арасында нейро-
психиатриялық бұзылулар жиі кездеседі. 
Бірақ суицид жасау жағына келсек, ерлер 
арасында мұндай қадамға баратындар 
к�п. Біразы �мірде �з орнын таппағаннан, 
отбасындағы қиындық, қаржы мәселесі, 
жұмыссыздық дерті мазалағандықтан 
күйзелістің артына қайғы жамайды. 
Сондықтан мамандар қазір интеллек-
туалды интеллектпен қатар эмоционалды 
интеллекттің маңызды екенін айтады. 

Мысалы, IQ-і жоғары адам бәрімен 
бірдей араласып, ортаға сіңісіп кетеді деп 
кім айтты? Жұмыста табысты, ортада 
сыйлы болу үшін психолог болған абзал. 
Ал эмоционалды интеллекті жоғары адам 
кіммен қалай қарым-қатынас жасауға, 
үйренген білімін кәдеге жаратуға, стра-
тегиялық жоспар құруға бейім екен. 
Сон да EQ қабілеті жоғары адамдар 
депрес сиядан іргесін аулақ салуға, кез 
келген іске екінші жағынан қарауға 
талпынады. Бұл болса психологиялық 
денсаулық үшін таптырмайтын к�мек.

Ал менталды денсаулықты күшейту 
үшін не істеу керек? Психикалық ден-

саулық күйін түзеу үшін физикалық 
денсаулықты ғана емдеу аздық етеді. 
Мәселен, тұмауды емдеу үшін әртүрлі 
дәрі ішетіндей, менталды денсаулықты 
түзеу үшін де кешенді жоспар қажет. 
Мамандар, мемлекеттің психикалық 
денсаулыққа к�бірек к�ңіл б�лгенін 
қалайды. Жұмысқа орналастыру, баспана 
мәселесі, әлеуметтік қамсыздандыру, 
білім саласына ден қойған ж�н. Бала 
туылғаннан бастап оған демеу болып, 
дамитын орта қалыптастыру. Жас-
�спірімдер де, жастар да �зін сан қы-
рынан сынап к�ретін жоба жасау. Үйде 
отыратын әйелдердің де екінші тынысын 
ашып, қоғамға басқа к�збен қарауға 
мүмкіндік беру. Қарттарға келсек, әлеу-
меттік қолдау орталықтарын к�бейтіп, 
бос уақытын сонда �ткізуін қадағалау. 
Мектепте, жұмыста, қоғамның кез 
келген секторында адамдарға пси холо-
гия лық к�мек к�рсету. Соның ішінде 
әлеуметтік аз қамтылған отбасын, мүге-
дектерді, мигранттарды қоғамға бейімдеу. 
Бұл – біздің емес, ДСҰ-ның менталды 
денсау лықты күшейту туралы баян-
дамасындағы басым бағыттар. Қазір әлем 
елдері аталған мәселелерді шешуге күш 
салып жатыр. )йткені осы түйінді шеш-
кенде ғана суицидтің алдын алып, қо-
ғамға бейімделе алмаған адамдарды 
азай туға болады.

Соның ішінде еліміз жас�спірімдерге 
қолдау білдіру санатына баса назар 
аударуы керек. Себебі мектептегі пси-
холог тар 45 минуттық сынып сағатынан 
аса алмайтыны шындық. «Баланың неге 
к�ңіл күйі жоқ?», «Ол неге сабақта қал-
ғып-мүлгіп отырады»?», «Ол неге тұйық 
әрі к�ңілсіз?» дейтін сұрақтарға бас 
ауырт пайтыны тағы бар. Осы орайда 
шетел дегідей психолог пен медбике бірге 
жұмыс істеуі керек. Мүмкін сабақта 
қалғып отыратын балаға Д витамині 
жетіспейтін болар. Тұйық әрі үнемі 
к�ңілсіз жүретін оқушының отбасылық 
мәселеден әбден басы қатып, кімге ай-
тарын білмей жүрген шығар. Сондықтан 
да  мамандар  мектеп  пен  мектеп 
басшылығының жас�спірім дердің 
менталды денсаулығына к�бірек к�ңіл 
б�лгенін қалайды. )йткені олардың ары 
қарай үлкен �мірге бейімделуі к� бінесе 
үй мен мектептегі жағдайға бай ланысты 
екен. 

Менталды денсаулық та маңызды

(упірімдеп ж�ріп Токио Олимпиадасын да 
&ткердік. +аза�стан �*рамасыны� нәтижесі 
жанк�йер �ауымны� к&�ілін к&ншітпегені айдан 
аны�. Сегіз �оланы серік етіп, спортшылар елге 
оралды. Дегенмен бір мәселені� тиегі а�ытыл-
�алы т*р. «К&рсеткіш неге нашар болды?» деп 
спорт сала сын да�ы басшыларды� бір бас 
�осары аны�. Ал б*л т*ста �о�ам да �нсіз �ал�ан 
жо�. К&пшілік �а зіргі Мәдениет және спорт 
министрлігін екіге б&луді *сынып жатыр. Де-
генмен б*л бастама келешекте спорт ты� да-
мып кетуіне кепіл бола ала ма?

Мадияр ТӨЛЕУ

СЫННАН АРАШАЛАУҒА 
СЕБЕП ЖОҚ

Т�ртжылдықтың дүбірлі додасы саналатын 
биылғы Олимпиадаға елі міз 27 спорт түрінен 96 
лицензия ұтып алған еді. Жұрт жолын тосып, жүлде 
алар деп сенген осы жүзге жуық спорт шының кемі 
екі-үшеуі алтын алады деп сенгені жасырын емес. 
Бі рақ алтын түгілі, күміске зар болдық. Сегіз қола мен 
83-орынға бір-ақ сыр ғыдық. Тәуелсіз ел болғалы 
алтын мен күміссіз қайтқан алғашқы Олим пиада 
болды. К�п себеп пен сылтауды тізе беруге болады. 
Кей спортшының бабы келіспеді, енді бірінде мінез, 
тағы бірінде сәттілік жетіспеді. Т�ре ші жығып берген 
сәттер де болғандай. Алайда бұл Қазақстан спортын 
сын нан арашалауға  дәйек болмасы бел г ілі . 
Спортшылар халық салығынан түскен қар жыға 
дайындық �ткізіп, оқу-жаттығуға аттанып отырды. 
Сон дықтан түрлі пікірдің айтылар ж�ні бар. Соның 
бірі әрі бастысы болып тұрған – Мәдениет және спорт 
ми нистрлігін екіге б�лу жайы. Бір қара ғанда, екі сала-
ның үш қайнаса да сорпасы қо сылмайтындай 
к�рінеді. Дегенмен бұл бүгін ғана шыққан әң гіме 
емес. Осы кезеңге дейін қос сала ның жұмысын тиімді 
жүргізу үшін министрліктерді екіге б�лу ке регі талай 
айтылған бо латын.   

;зірге «аталған министрлік екіге б�лінеді» деген 
қауесет шығып жат қан жоқ. Дегенмен «Мәдениет 
және спорт министрі ауысады» деген хабар ды бей-
ресми ақпарат к�здерінен жиі к�ріп жүрміз. 
Айтуларынша, жаңа министр болуы мүмкін тұлға-
лардың есімдері де анықталған. Мә дениет пен спорт 
саласы біріктірілген ведомствоға басшы болып, елге 
белгілі спортшылар отыруы мүмкін екен. Бірақ 
«спортшы министр болса, мәдениет саласы ақсап 
қалмай ма?» деп қарсы аргумент айтушылар бар. 
Осыған қарап, расымен министр лікті екіге б�лудің 
қажеттілігі бар се кілді деп ойладық.      

БҰРЫН ДА 
К�ТЕРІЛГЕН М�СЕЛЕ 

Қазақ спортындағы жабық саясат  спорт 
саласындағы сыбайлас жемқор лықты �ршітіп, 
кәсіпқой спорт клуб тары шенділердің қалтасын 
толты ратын қамбаға айналып бара жатқан дай 
к�рінеді. )ткен жылы Мемлекет бас шысы Қасым-
Жомарт Тоқаев осы мәселені к�терген болатын. 
Кәсіпқой спорт клубтарын бюджет есебінен қар-

жыландыруды тоқтату керегін басып айтты. Үкіметке 
де тапсырма жүктеді. Елімізде к�п жағдайда спорт 
феде рацияларын кәсіби мамандар емес, әкім-қаралар 
басқарады. Кей спорт түрлері кейбір басшының жеке 
меншігіне айналып кеткендей. Қыс қасы, қаржысы 
мол қазақ спортына үл кен реформа керек деген түйін 
шы ғады. Токио Олимпиадасынан кейін спорт 
федерациялары мен Ұлттық олим пиада комитеті және 
ең бастысы Мәдениет және спорт ми нистр лігі халық 
пен ел басшы лығы ның назарына жағымсыз нәти-
жесімен ілігетіні айқын.

Былтыр маусымда «Мәдениет және спорт министр-
лігін екіге б�лу қажет пе?» деген сауалға министр 
Ақ  то ты Райымқұлованың �зі жауап берген еді. Сол 
кезде ведомство бас шысы «бізде мәдениеттің де, 
спорт тың да бар екенін мақтан тұтамын. Бұл ;н-
ұранымызды ойнатып, туы мыз к�кке к�теретін сала-
лар сана лады. Бүгінде мәдениет қайрат кер лері де, 
спорт қайраткерлері де Қазақ станның бай мә-
дениетінің тамаша үлгілерін, спортшы лары мыз дың 
айрықша жетістіктерін таныту үшін еңбек етіп жүр. 
Сондықтан қазіргі уақытта бұл екі саланың бір 
�кілетті орган құрамында болғаны орынды» деп оңай 
сытылған болатын. 

Ал дәл соның алдында Мәжіліс де путаты болған 
Омархан )ксікбаев бұл мәселені Парламент қабыр-
ғасын да да к�терді. «Сүйегінен миына дейін мәдениет 
саласында жүрген адамға осы спорттың бәрін егжейлі-
тегжейлі біл деуіміз дұрыс емес шығар. Алайда иы-
ғыңызға осы жүкті алғаннан кейін Ақтоты Рахметолла-
қызы музыка үнінен, стадионның үнін құлағыңызға 
құйғаныңыз ж�н болар. Үкімет спорт пен туризмді 
мәдениеттен б�ліп, басқа ведомство жасағаны дұрыс 
болады. )йткені бұл сала �зін-�зі ақтайды. Спорт – 
Қазақстанның абыройын асқақтата тын, туын жел-
бірететін мүмкіндік» деген еді ол. Ол кезде Қазақстан 
спорты ның хәлі осындай т�мен дең гейде екенін 
ешкім ойламағаны анық. ;йтсе де, депутат алдын ала 
бір нәрсені сезгендей кейіп танытқан екен. Қош, енді 
мәселені шындап күн тәртібіне шығарар уақыт келген 
сияқты.

«ЖАН-ЖАҚТЫ 
САРАЛАУ КЕРЕК»

 Біз айтып отырған Мәдениет және спорт 
министрлігіне қарайтын Спорт және дене шынықтыру 

істері комитеті бар. Т�рағасы қызметін белгілі 
спортшы Серік Сәпиев атқарады. Министрлікті екіге 
б�лу жайлы әңгіме қозғағанда, т�раға алдымен 
барлығын жан-жақты сара лап алу қажетін айтады. 

– Бұл – күрделі сауал. Минис трлік  ті екіге б�лу 
мәселесі егжей-тегжейлі зерттеуді қажет етеді. Егер 
мәдениет пен спортты б�луді қажет деп санаса, онда 
алдымен қаржылық, функционал дық басқару жағын 
қа рас тыру қажет. Қазір барлық мемле кеттік орган-
дар да мемлекеттік қыз мет керлерді қысқарту жүріп 
жа тыр. Сондықтан б�лмей тұрып, алдымен барлығын 
реттеп алу керек, – дейді Сәпиев.

Сондай-ақ комитет т�рағасы бұ ған дейін спорттың 
министрлік ре тінде және агенттік ретінде де жеке 
жұмыс істегенін еске салып отыр. Бірақ мемле кет 
басшылығы мәдениет пен спортты қосуға шешім 
қабыл даған. Сол себепті бәрібір «мәселені алдын ала 
зерттеу керек» деп санайды.

ДЕПУТАТ НЕ ДЕЙДІ?
Қоғам �кілдері тарапынан к� теріліп отырған 

мәселеге қатысты к�зқарасын білмекке Мәжіліс депу-
таты Айдос Са рым ға сауал жолдаған едік. Саясаттану-
шы аталған ми нистрлікті екіге б�лу жайлы ұсыныс тың 
жаны бар екенін айтты. 

– Жалпы, мен Мәдениет және спорт министрлігін 
екіге б�лу ұсы нысын қолдар едім. Шынында да, бұл 
салалар б�лек ведомствода болуы қажет. Спорт 
министрлігі �з алдына бағыт алып, федерациялармен 
қоян-қолтық жұмыс істеуі тиіс тәрізді. Сон дай-ақ 
�ңір лерден, ауыл-аймақ тардан таланттарды алып 
шығатын спорт агенттері к�птеп шыққаны абзал еді. 
Ал мәдениет саласын неге б�лек қарастыру керек? 
Себебі бұл саланың жұмысы аз уақытта к�рін бейді. 
К�птеген жылды қажет етпек. Театр мен мәдени 
ошақтар арқы лы қоғамдық  мәдениет қалыптастыру 
лезде бола салатын дүние емес. Қорыта айтқанда, 
Мәдениет және спорт минис тр лігін екіге б�луді 
ақылға қонымды іс десе болатындай, – дейді ол.  

Түйіндер болсақ, билік Олим пиада  дағы сәтсіздікті 
ескеріп, минис трлікті екіге б�ліп, спортты бір б�лек 
ведомство ретінде қарастырады деп айту қиын. Себебі 
қыруар қаржыны талап етуі мүмкін. Бір анығы, спорт 
реформасыз қалмауы тиіс. ;йтпесе, Токиодағы до-
даны бір жолғы сәтсіз дікке балап, алдағы Олимпиадада 
жақсы нәтиже к�рсететінімізге сену мүмкін емес.

Мәдениет пен спорттың еншісі бөліне ме?Air Astana 
жолаушылардың ұшар 

алдында ерікті өлшеуін 
ұйымдастырады

Air Astana 2021 жылды� 
9-31 тамызы аралы�ында Ал-
маты мен Н*р-С*лтан әуе жай-
ларынан ішкі және халы� ара-
лы� рейстермен *шатын 18 
жастан ас�ан әуе ком пания-
сыны� жолаушыларына ерікті 
салма� &лшеу *сы ныла тынын 
хабарлайды.

 Жолаушыларды ұшу алдындағы 
�лшеу әуе кемесінің теңгерімін 
орнату үшін статистикалық мәлі-
меттерді жинау мақсатында Халық-
аралық әуе к�лігі қауымдастығының 
(IATA) ережелеріне сәйкес жүзеге 
асырылады. Бұл рәсімді қауым-
дастыққа мүше әуекомпаниялар әр 
бес жыл сайын жүргізеді.

Бақылау �лшеуі жолаушының 
жынысына қарай б�лінген арнайы 
белгіленген жерде ұшуға тіркел-
геннен кейін жүзеге асады. Рәсім 
құпия ақпаратты жинауды қарас-
тырмайды. )лшеу рәсімінен �ткен 
жолаушылар ұтылыссыз лотереяға 
қатысады.

Air Astana әуекомпаниясының 
билеттерінің бағасына салмақ �лшеу 
рәсімі әсер етпейтініне және тек ұшу 
қауіпсіздігін жақсарту мақ сатында 
ғана жүзеге асырыла тынына назар 
аударады.

Жас�спірімдер де, жастар да �зін сан қырынан сынап 
к�ретін жоба жасау. Үйде отыратын әйелдердің де екінші 
тынысын ашып, қоғамға басқа к�збен қарауға мүмкіндік 
беру. Қарттарға келсек, әлеу меттік қолдау орталықтарын 
к�бейтіп, бос уақытын сонда �ткізуін қадағалау. Мектепте, 
жұмыста, қоғамның кез келген секторында адамдарға 
психологиялық к�мек к�рсету.
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AI  YNQQ

Жадыра МҮСІЛІМ 

(Басы 1-бетте)

Ардақ СҰЛТАН

ҚҰТҚАРУШЫЛАР АЛҒАШ РЕТ 
ТҮРКИЯҒА БАРҒАН ЕДІ

Енді қазақстандық құтқарушылар мен 
�рт с�ндіруші мамандардың шетелдерге 
к�мекке қанша рет барғанына тоқталар 
болсақ, біздің мамандардың осы жолғы 
сапары ел тарихындағы екінші оқиға ғана. 
Алғашқысы 1999 жылы ұйымдастырылған 
еді. Сол кезде де құтқарушылар Түркияға 
аттанған. Г�лжүк зілзаласы деген атпен 
тарихта қалған жер сілкінісінен 17 мыңнан 
астам адам қаза тапқан болатын. Сол кезде 
қазақстандық құтқарушылар 1 баланы 
үйінділер астынан тірі шығарып, 57 адам-
ның мәйітін тапқан еді. Т�тенше жағдайлар 
ж�ніндегі министрліктің ресми �кілі Талғат 
Уәли сол жылы құтқару шылардың Түркия-
да екі аптадан астам уақыт жұмыс істегенін 
айтқан еді. Қазақстан 1999 жылы 20 маман 
жіберіпті. Ал араға 22 жыл салып, қазақ стан-
дық құтқарушылар екінші рет шетелге к�-
мекке аттанды. Бұл жолғы бағыт та Түр кия. 
16 адам 2 тікұшақпен кетті. Оларды �т кен 
сенбіде Т�тенше жағдайлар министр лігінің 
бірінші вице-министрі Ибрагим Күлшімбаев 
шығарып салды. Министрлік маман-
дарының дерегіне қарағанда, екі тікұшақтың 
біреуі Алматыдан, екіншісі Нұр-Сұлтан 
қаласынан ұшып шыққан. ТЖМ ресми 
�кі лі Талғат Уәлидің хабар ла уына қараған-
да, құтқарушылар Президент Қ.Тоқаевтың 
тапсырмасы бойынша атта ныпты. «Қа зақ-
стан Президенті Қасым-Жо март Тоқаевтың 
тапсырмасы бойынша ҚР Т� тенше жағдай-

лар министрлігі суағар құ рылғылары бар 
«Қазавиақұтқару» АҚ-ның Ми-8 АМТ екі 
тікұшағын және құра мын да 16 құтқарушы 
бар жедел тобын ор ман �ртін с�ндіруге 
к�мек к�рсету үшін Түр кия Республикасына 
жіберді», – деді Т.Уәли.

Тікұшақтар үш мемлекетте аялдап, Түр-
кияның Мұғла қаласына жетеді екен. 
Құтқарушылардың жұмысын Түркиядағы 
елшілік үйлестіретін к�рінеді. С�йтіп, 
қазақстандық мамандар Анадолыдағы 
орман �ртін с�ндіруге кіріспек.

КЕШ АТТАНДЫРҒАН ЖОҚПЫЗ БА?
С�здің ашығын айтар болсақ, Қазақ-

станның Түркияға құтқарушылар аттан-
дыруына қатысты түрлі сауал к�п. Ең бас-
тысы, «кеш аттандырған жоқпыз ба?» де-
ген ге саяды. @йткені Түркиядағы �рт 28 
шіл деде басталған, ал қазақстандық құтқа-
рушылар 7 тамызда аттанды. Aрине, Пре-
зидент Қ.Тоқаев �рт басталғаннан кейінгі 
бірнеше күннің ішінде Түркия тарапына 
қол ұшын беруге әзір екенін білдірген. Бі-
рақ біз нақты іс-әрекет жасамадық. Де ген-
мен құтқарушы жіберудің �зіндік талаптары 
мен ережелері бар екенін ұмытпаған абзал. 
Ең алдымен зардап шегуші тарап �тініш 
беруі керек. Егер ондай �тініш келіп түскен 
жағдайда халықаралық гуманитарлық к�-
мек мәселелері ж�ніндегі үкіметтік комис-
сия қарап, шешім қабылдауы тиіс. Демек, 
ТЖМ-ның �з бетінше әрекет етуге құқы 
жоқ. Бірақ «Қазавиақұтқару» мекемесіне 
тік ұшақтар мен құралдарды жалға алу ту-
ралы �тініш түссе, олардың әрекеті коммер-
циялық негізде жүзеге асуы мүмкін. Aрі 
гуманитарлық к�мек болып саналмайды. 
Бәлкім, содан да шығар, Түркия масс ме-

диасында түркиялық қоғамдық ұйымдар-
дың бірі Қазақстаннан тікұшақ жалдап 
ал ғаны жайлы мәлімет тарады. Бірақ мәлі-
меттің анық-қанығы белгілі емес. Түріктер 
тікұшақты Қазақстанда тіркелген кез кел-
ген әуекомпанияның бірінен жалдап алған 
болуы мүмкін. Ал соңғы 2 тікұшақтың оған 
қатысы жоқ.

Айтпақшы, Түркиядағы �ртті с�ндіруге 
ресми түрде техникалық к�мек к�рсеткен 
елдермен қатар ұшақтар мен тікұшақтарды 
жалдаған мемлекеттер де бар. Айталық, 
Ресейдің ТЖМ жіберген ұшақтарынан б�-
лек жалға берілген техникасы да қызмет 
етіп жатыр. Түріктер Испания мен Израиль-
ден де тікұшақ жалдапты. Демек, қиын-
қыстау кезде техника жалдап алу қалыпты 
үрдіс деген с�з. Ал нақты к�мектің к�леміне 
келер болсақ, 600-ден астам �рт с�ндіруші 
жіберген Aзербайжан к�ш басында тұр. 
Олар �рт с�ндіру техникасын да молынан 
аттандырды. Aрине, мұндай шараның тіке-
лей апат зардабын жоюға септігін тигізуімен 
қатар, имидждік астары да бар екенін ұмыт-
пау керек. Бұл ретте ресми Бакудің ұпайы 
түгел. Қазақстан болса апаттар кезінде 
имидж мәселесін ойлауды кейінге қал дыр-
ғанға ұқсайды. Бәлкім, дұрыс та шығар.

Ал «кеш қалған жоқпыз ба?» дегенге 
келсек, «ештен кеш жақсы» деген бар. Aрі 
ор ман �рті бірден с�не қалмайды. Аяқас-
тынан қайта бұрқ ете түсуі мүмкін. Он шақ-
ты күн ішінде Түркияның 47 елді меке нінде 
241 орман �рті тіркеліпті. Оның 235-ін 
бақылауға алудың сәті түскен. Мұндағы 
«бақылауға алу» дейтін с�здің «с�ндірілді» 
деген ұғыммен синоним емес екенін ұмыт-
паған дұрыс. «Бақылауға алу» деп әдетте 
�рттің жайылуын тежеп, �рт шығу ықтимал-

дығын мейлінше азайтуды айтады. Демек, 
ол жерлерде әлі де біраз жұмыс бар. Түгел 
тексерілуі тиіс. Ал біздің тікұшақтар баратын 
Мұғланың 6 елді мекеніндегі �рт әлі күш 
бермей тұр. Сондықтан к�мек қай уақытта 
жетсе де кеш емес. Aрі �рттен кейін орманды 
қалпына келтіруге қатысты тәжі рибемен 
б�лісу, ағаш к�шеттерін ұсыну тә різді әдіс-
термен де қолғабыс жасауға бо лады. Демек, 
билікті біржақты жазғыру дың қажеті жоқ.

Айтпақшы, Түркиядағы �ртті с�ндіруге 
15 ұшақ, 64 тікұшақ, 9 пилотсыз ұшатын 
құ рылғы, 1 пилотсыз тікұшақ, 850 �рт с�н-
ді ру к�лігі, 150 жүк к�лігі, 5 мың 250 адам 
қатысыпты. Бұл деректерге қазақстандық 
16 құтқарушы мен 2 тікұшақ қосылмаған. 

15 ЖЫЛДА 110 МИЛЛИОН 
ДОЛЛАРЛЫҚ К�МЕК БЕРГЕНБІЗ
Қазақстан 2005 жылдан 2020 жылдың 

қыркүйегіне дейін әлемдегі 30 мемлекетке 
110 миллион долларлық гуманитарлық 
к�мек к�рсетіпті. @рт, топан су, зілзала 
тәрізді табиғи апаттан зардап шеккендерге, 
екі жылға жалғасқан пандемияның салда-
рын жоюға к�мек дейсіз бе, әйтеуір гумани-

тарлық миссияның түрі к�п. Aдетте Қазақ-
стан к�біне азық-түлік, дәрі-дәрмек, 
киім-кешек, шатырлар, жанар-жағармай, 
құрылыс материалдарын гуманитарлық 
к�мек ретінде аттандыратыны бар. Азды-
к�пті ақша берген сәттеріміз де болыпты. 
Айталық, біз с�з етіп отырған Түркияның 
Ван провинциясында 2011 жылы болған 
жер сілкінісінен соң Қазақстан 5 мың тонна 
ет консервісін, 12 тонна қарақұмық, 20 дана 
он кісілік жылы шатыр, 20 пеш, 200 к�рпе, 
1 тонна шай, 15 тонна макарон �німін гу-
манитарлық к�мек ретінде жіберген. Қы-
сыл таяң күндерде мұның �зі үлкен жәрдем 
болары с�зсіз. Тіпті, ең маңызды к�мек те 
осындай керек-жарақ ж�нелту болуы ық-
тимал. @йткені апаттардан соң бұқараның 
паналайтын баспанасы, ішер асы болмай 
қалуы мүмкін. Сондай сәтте керек-жарақ-
пен қамтамасыз еткен азбал. Тікелей апат 
салдарын жою, �рт с�ндірумен айналысу 
мамандардың тәжірибе жинауы үшін қажет. 
Ал гуманитарлық к�мектің кез келген түрі 
дипломатиялық амалдардың бір түрі 
саналатыны тағы бар. «Алмасаң бермесең...» 
дейтін мақалдағыдай амал бұл.

– Еліміздегі ипотека нарығы-
ның жалпы жағдайы, тұрғын үй 
ба ғасын да ғы :згерістер және оған 
әсер етуші факторлар туралы әң-
гімелеп берсеңіз...

– Тұрғын үй бағасы түрлі фак-
торға байланысты қашанда құ-
былып тұратыны белгілі. Мәселен, 
2020 жылдың қорытындысы бо-
йынша елімізде орташа алғанда 
баспананың бастапқы нарықтағы 
бағасы 5%, қайталама нарықтағы 
бағасы 14%-ға артты. Ал 2021 жы-
лы қаңтар айында жаңа үйлердің 
бағасы –3,8%, қайталама нарық-
тағы үйдің бағасы 7,2%-ға бір-ақ 
к�терілді. Маусым айында жаңа 
үй – 0,9%, қайталама нарықтағы 
үй 1,2%-ға қымбаттады. 

Жаңа жылдан бастап баспана 
бағасының аяқ астынан қымбатта-
уына ипотека нарығына зейнетақы 
ақшасының құйылуы ықпал етті. 
Соның әсерінен ипотекалық сер-
піліс бұрынғыдан бетер үдеді. @т-
кен бес айда республика бойынша 
жалпы сомасы 216 млрд теңгенің 
ипотекалық кредиттері берілді. 
Бұл цифрға халықтың баспана 
сатып алу үшін зейнетақы қорынан 
алған қаржысын және қосыңыз. 
Бірыңғай жинақтаушы зейнетақы 
қорының (БЖЗҚ) баспас�з қыз-
метінің дерегінше, бүгінге дейін 
350 269 адам тұрғын жағдайын 
жақ сарту үшін зейнетақы қорынан 
�кілетті операторлардың есеп шо-
тына 1,6 трлн теңге аударған. 

Біз жылжымайтын мүлік на-
рығын ұдайы мониторингтеп 
 оты  рамыз. Сонда былтыр осы 
елор дада клиент теріміздің біз ар-
қылы 15-16 миллион теңгеге алған 
үйлері қа зір 21-22 миллион тұра-
ды. Үй қым  бат тап жатыр, оның 
құны қа шанда к�теріле береді. 
Бірақ соған қара мастан жылжы-
майтын мү лікке де ген сұраныс 
ешқашан бәсеңдемейді.

– Мемлекеттің бағдарлама ла-
рымен бірге басқа әр банктің де :з де-
рінің ипотекалары бар. Жалпы, рес-
публика бойынша ипотекалық порт-
фельдің к:лемі қандай, жұрт қан дай 
бағдарламаға к:п иек артады?

– Кейінгі бес жылда банктердің 
жалпы ипотекалық портфелі 2,8 
есе �сті. Ол 2015 жылдың қаңта-
рындағы 900 млрд теңгеден 2021 
жылдың мамырында 2,5 трлн тең-
геге дейін жетті. Тұрғын үй нары-
ғында к�пшіліктің сұранысының 
артуына мемлекет тарапынан же-
ңілдікпен берілетін «7-20-25» және 
«Баспана хит» ипотекалық бағдар-
ламалары, Отбасы банктің қол-
жетімді несиелеу бағдарламалары, 
сондай-ақ тұрғындардың әртүрлі 
осал тобына арналған әлеуметтік 
несиелеу бағдарламалары оң әсер 
етті. Сонымен қатар мемлекет түп-
кілікті несие алушы үшін кредиттің 

құнын мақсатты түрде жылдан-
жылға т�мендетіп отырды. Ипо-
текалық кредиттің м�лшерлемесі 
2015 жылғы 9,6%-дан 2021 жылы 
8,3%-ға түсті. 

Ипотекалық кредиттің қомақ-
ты б�лігі Отбасы банкінде (56%) 
шоғырланған, одан кейін осы на-
рықтағы ірі ойыншылар Сбер банк 
(16%), БЦК (13%) және Халық 
банк (9%). Мәселен, «7-20-25» 
бағ дарламасын жүзеге асыру 
бойынша БЦК-тің к�рсеткіші 
үздік, ал «Баспана хит» бағдарла-
масымен жұмыс істейтіндердің 
к�шбасында Сбербанк тұр. Де-
генмен аталған бағдарламалардың 
бәрін мемлекет қаржыландырып 
отырғандықтан, екінші деңгейлі 
банктер бұл жерде қазынаның 
ақшасын таратушы ұйымдардың 
қызметін ғана атқарады.

– Бүгінде ипотекалық баспана 
алғысы келетін адамдардың сұра-
нысы қандай, оларды не толған-
дырады? Олардың артық-кемі, 
тұр ғындарға қолайлысы қайсы? 
Сіздің ұйымның тарапынан қандай 
қызметтер к:рсетіледі?

– Aр банктің �з ерекшелігі бар, 
дегенмен де баспана алғысы ке-
летін адам салынып жатқан үйлер-
ге үлескер болып кіргені жақсы, 
онда баға жағынан к�п ұтады, ал 
дайын баспана іздесе бәрібір бір-
шама артық т�леуіне тура келеді. 
Қалай болғанда да, адамдардың 
қолдағы қаржы м�лшеріне қарай 
�здері армандаған пәтерін тауып 
беруге тырысамыз. 

Мәселен, сіздің к�пқабатты 
ғимараттағы пәтер емес, жеке 
тұрған жер үй алғыңыз келді делік, 
бірақ барлық банк жекеменшік 
үйлерді рәсімдемейді. Ол үшін 
«Халық банк» АҚ, «Сбербанк» АҚ 
және «Алтынбанк» ААҚ-на бару 
керек. Алтынбанк тек қала ішіндегі 
кірпіш үйлерге ипотека береді. Ал 
Сбербанк қала аумағынан 30 ша-
қырым қашықтықта орналасқан 
ауылдар – Талапкердегі, Қоянды-
дағы, Илинкадағы, тағы басқа 
үй лерге де бере береді, тек шпалдан 
ссалынған тұрғынжайға ғана ипо-
тека рәсімдемейді. Соның бәріне 
ж�н сілтеп, кеңес береміз. Сондай-
ақ тек әйелдерге арналған «Ұмай» 
деген ипотекалық бағдарлама 
ашыл ды. Ипотека 12%-бен 13 
жыл ға (10 жыл -12% + 3 жыл – 3%) 
беріледі. Мұнда үміткерлердің жа-
лақысы 320 мың теңгеден аспауы 
тиіс. «Отбасы банкі» АҚ ипотеканы 
8,3%-бен береді, оның да �зіне тән 
артықшылықтары бар. 

Жалпы, мемлекеттің ипоте-
калық бағдарламаларының қай-
сысы болсын халыққа тиімді. Бі-
рақ бұл тегін деген с�з емес, банк-
тер бәрібір пайда тауып отыр. 
Оның үстіне, маусым айынан 

бас тап банктер «Баспана хит» бағ-
дарламасы бойынша �тініш 
қабылдауды тоқтатты. Бағдарла-
маға б�лінген 600 млрд теңге 
лимит 2021 жылдың аяғына дейін 
игеріліп бітуі тиіс. Ал «7-20-25» 
бағдарламасы 2022 жылдың соңы-
на дейін 1 трлн теңгенің лимиті 
игерілген соң аяқталмақ. С�йтіп, 
мемлекет ипотека нарығынан 
алыстай бастады, бұл жекеменшік 
банктерге тиімді, олардың ипоте-
калық бағдарламаларына сұраныс 
к�бейеді. @йткені халыққа бәрібір 
үй-жай керек, к�пшілік қалай бол-
ғанда да, ипотекаға жүгінуге 
 мәж бүр болады. Ал жекеменшік 
банк тердің ипотекалары қымбаты-
рақ –14-15-16%. 

– Жақында ипотека нарығына 
цифрлық қызмет к:рсететін Free-
dom Finance Bank келді. Енді 
банктерге бармай-ақ, үйде отырып 
онлайн ипотека рәсімдеуге мүм-
кіндік туды. Осы туралы не айтасыз?

–  Жаңа цифрлы ипотека 
клиенттің банкке бармай және 
құжаттарды жинамай, кез келген 
жерде отырып үйге онлайн бағалау 
жасатуға, оны бірер минуттың 
ішін де рәсімдетуге мүмкіндік 
береді. Ол үшін  тек телефон н�мірі 
мен ЖСН к�рсетсе жеткілікті. 
Пәтер сатып алу процесі ең ұза ған-
да бір тәуліктен аспайды. Кли ент 
онлайн �тініш жолдағаннан кейін 
егер мемлекеттік деректер қо-
рындағы барлық құжаты дұрыс 
болса, бір тәуліктің ішінде жаңа 
үйдің қожайыны болып шыға 
келеді. Бұл үшін ХҚКО-ға да 
барудың қажеті жоқ. 

Мұндай жағдайға процестің 
барлығын цифрлау арқылы қол 
жеткізіліп отыр. Займ беру ж�-
ніндегі шешімді банктің қыз мет-
кері емес, автоматтандырылған 
жүйе �зі жасайды. Сатушы мен 
сатып алушының барлық процесі 
банк қызметкерінің қатысуынсыз 
�теді. Тек екі тарап нотариуста 
сату-сатып алу шартына қол қою 
үшін ғана жолығады. Бұл мәзірет 
те дайын тіркеу шартында жүзеге 
асырылып, бар-жоғы жарты сағат 
қана уақытыңызды алады. 

Сұхбаттасқан 
Дәулет АСАУ

ҚЫСҚА МЕРЗІМДЕ 
КУРСАНТТАР ОҚЫТЫЛДЫ

Бұрын әскери білім алушылар 
шекара асып, шетелге сандалатын. 
Қазір әскери және азаматтық оқу 
орындарында даярламайтын ма-
мандықтар бойынша ғана шетелге 
жіберіледі. Яғни, киберқауіпсіздік, 
гидрографика, әуе шабуылына 
қарсы күрес секілді �зімізде жоқ 
мамандықтарды әскерилер Ресей, 
Армения, Беларусь, Түркия, АҚШ, 
Үндістан, Пәкістан, Корея, ҚХР, 
Ұлыбритания, Франция, Италия 
елдерінде оқып, білімін тереңдете 
алады.  Тәуелсіздік ал ғалы елімізде 
әскери білім беру жүйесін дамытуға 
барынша к�ңіл б�лініп келеді. 
Бүгінде «Жас ұлан» республикалық 
мектебі мен  Ш.Уәлиханов атында-
ғы кадет кор пусынан б�лек, қорға-
ныс саласына қажетті әскери ма-
ман дарды оқы татын үш негізгі 
әске ри институт, сонымен бірге 
офи церлердің бі лік тілігін артты-
руға арналған Тұң ғыш Президент 
– Елбасы атын дағы ҰҚУ бар. Бұдан 
басқа, жыл сайын әскери қызмет-
шілер Ре сейдің оқу орындарында 
тәжіри бесін шыңдайды. 

 Қарулы Күштердің қалыптасу 
кезеңінде Алматыдағы жалпы 
әскери жоғары командалық учи-
лищеде 4 мамандық бойынша 
офи церлер даярлана бастады. 
Қыс қа мерзімде қажетті оқу-мате-
риалдық база қалыптастырылып, 
11 әскери мамандық бойынша 
кур санттарды оқыту жүзеге асы-
рылды. Ал  Ақт�бедегі Азаматтық 
авиация институтының базасында 
тәуелсіз Қазақстанның әскери 
ұшқыштарын дайындау қолға 
алынды. Бірер жылдан кейін елі-
мізде жоғары білікті әскери ма-
ман дар даярлайтын оқу орындары 
қалыптасты. Бүгінде Құрлық 
әскер лерінің Aскери институты, 
Радиоэлектроника және байланыс 
Aскери-инженерлік институты, 
Т.Я.Бегельдинов атындағы AҚК 
Aскери институтында жоғары 
білімді кадрлар даярланады.

Алғашқы жылдары әскери 
б�лімшелердегі жетіспейтін кіші 
офицерлер құрамын 3 айдан 9 ай 
мерзімге дейін оқытатын кіші 
лейтенанттар даярлайтын курс-
тардың түлектерімен толтыруға 
тура келген. Ол уақытта қысқамер-
зімді курстарға әскер қатарында 
тәжірибе жинаған прапорщиктер 
мен сержанттарды арнайы жолда-
мамен жіберіп отырды. Уақыт 
тығыздығынан туындаған бұл қа-
дам тиісті нәтиже берді де. Сол 
жылдары әскери оқу орындарында 

білім алғандар қазақ әскерінің 
қалыптасуына еңбек сіңіріп, 
қиын-қыстау кезінде де ұлттың 
келешегіне жұмыс істей білді. Ең-
бектері ақталып, иықтағы погон-
дары да �сті. Ал �з қолымыз �з 
аузы мызға жеткенде әскери 
қызмет керлердің анттарына адал 
бола алмауына  не кедергі? 

КОМИССИЯ ШЕШІМІНЕ 
К�ҢІЛІ ТОЛМАЙТЫНДАР 

БАР
Тұңғыш Президент – Елбасы 

атындағы ҰҚУ 1997 жылы «Алма-
ты» жоғары әскери училище ба-
засында құрылған. Университет 
ашылғалы бері 2 000-нан астам 
әскери қыз метші білім алды, оның 
ішінде Ұжымдық қауіпсіздік 
келісімі ұйымының 105 әскери 
қызметшісі бар. Қазір оқу орнында 
әскери кадрлар даярлау бойынша 
10 факультет және 27 кафедра 
жұмыс істейді.  Университет 
бастығының бірінші орынбасары 
Амангелді Тоғысовтың айтуынша, 
оқуға жо ғары білімі бар әскери 
қызмет шілер, атап айтқанда  ба-
тальон командирлерінің орын-
басары, оларға тең және одан 
жоғары  лауазымдарда қызмет 
�ткергеніне 2 жылдан кем емес 
офицерлер қабылданады. Сондай-
ақ Қор ғаныс министрлігінен ғана 
емес, басқа да әскери құры-
лымдардың қызметшілері оқуға 
түседі. Оқу бітірген соң олар бас-
шылық лауа зымдарға тағайын-
далады. «Ма гистратура бойынша 
стратегиялық, жедел-страте гия-
лық және жедел-тактикалық 
буын дарды басқару әскери кадр-
лары, ал докторан турада жоғары 
білікті ғылыми және педаго ги-
калық мамандар даяр ланады. 
Біздің міндет – әс кери мамандарды 
қайта даярлау және біліктілігін 
арттыру. Сондай-ақ іргелі және 
қолданбалы  әскери ғылыми-
зерттеулер жүргізу. Aс керилер 
заманға сай біліктілігін арттырып, 
қызмет сатысында �су үшін оқу 
орны беретін мүмкіндік мол», – 
дейді Амангелді Тоғысов.

Aскери оқу орындарында 
грант деген ұғым болмайды. Себебі 
бұл жерде оқу тегін. Биыл уни вер-
ситетке оқуға түсуге келген 400-
ден астам үміткерге 166 орын б�-
лін ген. Бұл былтырмен салыс ты р-
ғанда 10%-ға жоғары. Үміткерлер 
денешынықтыру дайындығынан 
жас топтарына сәйкес үш жаттығу 
бойынша емтихан тапсырады. 
Майор мен полковник арасында 
жас ерекшелігі бар. Сол үшін 
майор 35 жаста болса, бел темірде 
10 рет тартылу керек, ал полковник 
50 жаста болса оған тек 6 рет қана 
тартылу жеткілікті. 

Университет басшылығы, ко-
миссия мүшелері де емтихан әділ 
�тетінін айтады. Десе де, комиссия 
шешіміне к�ңілі толмайтындар 
бар. «Биыл 3 адам апелляциялық 
комиссияға �тініш берді. Орташа 
алғанда оқуға түсушілердің 1 па-
йызы ғана шағымданады», – дейді 
Амангелді Тоғысов. 

ЖАУАПКЕРШІЛІК ЖОҚ
Экс-депутат әрі генерал-лей-

те нант Абай Тасболатов қызмет 
етудің қиындығын сылтаурататын 
сарбаздардың әрекетін сынға 
алды. Бір жағынан әскерилердің 
қызметте тұрақтап қалмауына 
тұрмыстың қамы әсер ететінін де 
тілге тиек еткен ол: «К�бісі орта-
лыққа келгісі келеді. Қазір қандай 
қызмет болмасын, неғұрлым ақ-
шасы к�п жерге қашады. Коман-
дирлермен к�п кездесемін, сол 
кезде дені ҰҚК, шекара қызметіне 
барғысы келетіндерін жасыр май-
ды. Бірақ жақсыны іздеп жүріп, 
жұмыссыз қалғанда қорғаныс 
саласына қайтып келеді. Мұндай 
келеңсіздіктер біздің кезімізде де 
болмады емес, болды. Бірақ ол 
кезде себепсіз қызметтен кеткен-
дерді жауапкершілікке тартатын. 
Ал қазір жауапкершілік жоқ. Бұ-
рын келісімшарт 25 жылға бері-
летін, қазір әр 10 жыл сайын келі-
сімшартқа отырады. Уақыты бітсе, 
кетіп қалады. Оларды қинап ұстап 
отыруға тағы болмайды», – дейді. 
Сондай-ақ Абай Б�лекбайұлы 
Партиялық бақылау комитеті 
т�рағасының орынбасары ретінде 
Қарулы Күштердегі әскери оқу 
орындарында тамыр-таныс іздеп, 
туысқандарды түгендеп кету ту-
ралы әңгіменің негізсіз екенін  
жет кізді. Егер әскери оқу орын-
дарында қандай да бір заңсыздық 
болып жатса, бақылау комитетіне 
жүгінуге болатынын айтады. Ай-
туынша, осы күнге дейін келген 
арыздар бойынша қызметінен 
не гізсіз қуылғандардың шағымы 
тиіс ті деңгейде қаралып, жұмы-
сына қайтарылған. 

ҰЛТТЫҚ КАДР ДАЯРЛАУ 
КЕМШІН

Запастағы подполковник Сән-
дібай Күмісбеков әскери ма-
мандардың қызметтен кетуін 
ұлт тық кадр даярлауда кенже қа-
лып жатқанымызбен байланыс ты-
рады. «Aскери кадрларды даярлай-
тын оқу орындары жетерлік. Оқып 
жатқандардың 99 пайызы қазақ. 
Бірақ оқыту барысы орыс тілінде 
жүреді. Қазақша оқулық жоқ.  
Ақша б�лініп жатыр, мүмкіндік те 
бар. Бар оқулықты қазақ тіліне 
аударуға бас ауыртып жатқандары 
шамалы. Отанға қызмет ету �з 
тіліне құрметпен қараудан бас та-
лады. Ұлттық рухты оятудың басты 
құралы осы», – дейді Сәндібай 
Сайлаубайұлы. Ал ҰҚУ-нің Бас 
штаб академиясында былтыр ге-
нералдарды, әскери басшыларды 
оқытуға б�лінген он орынға про-
курорлар мен судьялар оқыған. 
Осылай деген Сәндібай Күміс-
беков «қорғаныс саласы былыққа 
батса, қорғанысымыз әлсірейді» 
деген пікірін білдірді.

ТҮРКИЯДАҒЫ ӨРТ:
ҚАЗАҚСТАНДЫҚ ТІКҰШАҚТАР АТТАНДЫ

Ипотека нарығына 
жаңа қызметтер келді

Болашақ офицерлер 
қайда оқып жүр?

Б�рын әскери білім алушылар шекара асып, к�рші Ресейге 
сандалатын. Сонды�тан �аза� әскерлері к�ршімізді� әскери 
о�у-біліміне тәуелді болып келді. Б�гінде болаша� әскери 
�ызметшілерді даярлайтын �зімізде де бірнеше о�у орны бар. 
Оны� �стіне, �ор#аныс саласына жауап беретін шенділер о�у 
орындары заманауи талаптар#а жауап береді деп жиі айтады. 
Біра� мектеп �абыр#асынан бастап әскери �мірге бейімделген 
б�гінгі офицерлерді� барлы#ы генерал болу#а ниетті ме? Ал 
әскери �ызметшілерге �ыруар �аржы ж�мсап, біліктілікті 
арттыру �ор#анысымызды к�шейтуге септігін тигізе ала ма?

(аржы са рапшысы Айн�р Абсалямованы (аза�станда#ы 
т�р#ын �й нары#ыны� ахуалы, жылжымайтын м�лік сатылымы, 
мемлекетті� және екінші де�гейлі банктерді� ипотекалы� 
ба#дарламалар#а �атысуы, т�рлі ба#дарламаны� арты� шы-
лы�тары мен кемшіліктері  туралы ә�гімеге тарт�ан едік.
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АЙМАҚAI  YNQQ

Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ

ЖОБАҒА ҚАТЫСУШЫЛАР 
САНЫ АРТТЫ

– �здеріңіз білетіндей, 2 та-
мыз дан бастап Ashyq жобасына 
қа тысушыларға жаңа ереже қолда-
нылуда. Бұл бағдарлама сүзгі ре-
тінде қызмет етеді, оның мақсаты 
– қолайлы санитарлық-эпидемио-
логиялық жағдай жасау және адам-
дар к#п жиналатын жерлерде ви-
рус жұқтырған немесе байланыста 
болған адамдардың пайда болуына 
жол бермеу.

Аталған жоба алғашында қо-
ғамдық тамақтану объектілерінде 
іске асырылды және #зінің тиімді-
лігін к#рсетті. Барлығы 50 қатысу-
шыдан бастау алды. Қазір Ashyq-
пен 8 мыңға жуық нысан қамтыл-
ған, белсенділік бойынша Қара-
ған ды облысы республикада Алма-
ты мен Нұр-Сұлтан қалаларынан 
кейін 3-орында тұр.

22 шілдемен салыстырғанда 
қатысушылар саны 4,2 есе (1 895-
тен 7 959-ға дейін) #скен. Сонымен 
қатар жобаның адал қатысушы ла-
рына к#шбасшы мәртебесі бері-
леді, бүгінде #ңірде 71 к#шбасшы 
бар. Негізгі критерийлерге 2 апта-
дағы тіркелу саны жатады, соңғы 
2 аптада Қарағанды қаласында 
1 000-нан астам және аудан, қала-
ларда 500 қоғамдық тамақтану 
орны тіркелген.

Облыс орталығындағы сауда-
ойын орталықтарының 25 мыңы 

тіркелсе, аудан, қалаларда 10 
мыңы тіркелген.

Ақпарат жаңартылып, Қара-
ғанды облысының әкімдігі мен 
Кәсіпкерлік басқармасының сай-
тында жарияланады, – дейді 
басқарма басшысы. 

К�ШБАСШЫЛАРҒА 
ЖЕҢІЛДІК БАР

Ashyq жобасы бойынша жаңа 
алгоритмге сәйкес, жүктеуді 
Цифр ландыру министрлігі адам 
факторын алып тастап, автоматты 
түрде жүзеге асырады және одан 
әрі әкімдікке жібереді. 

– Мысалы, Ashyq жобасының 
к#шбасшыларына жұмыс уақыты 
22.00-ге дейін, ал қарапайым қа-
тысушыларға сағат 20.00-ге дейін 
ұзартылды. К#шбасшы мәртебе сі-
нің ұзақтығы – 2 апта. Сондай-ақ 
жоба к#шбасшылары үшін артық-
шылықтың бірі соңғы 3 ай ішінде 
тұрақты медициналық қарсы к#р-
сетілімдері бар адамдарды, ауырып 
жазылған адамдарды қоспағанда, 
қызметкерлердің кемінде 90% бі-
рінші компонентпен вакцина ция-
лау шартымен объектінің толты-
ры луын 20%-ға ұлғайту болып 
табылады.

Бүгінде пилоттық жоба тала-
бы ның орындалмауына байланыс-
ты 314 бизнес нысаны #шірілген. 
Жобадан шығарылуға 2 апталық 
жүктеу нәтижелері бойынша 
объек тінің check-in минималды 
санын к#рсетпеу фактісін анықтау, 
сондай-ақ мониторинг тобы анық-

таған бұзушылықтар негіз бола-
ды, – дейді басқарма басшысы.  
Айта кету керек, пилотқа қаты-
сатын және Ashyq-қа қосылғандар 
ара сында жеңілдік қарасты рыл-
маған бизнес санаттары да бар. 
Бізде мұндай 594 нысан бар. Бұл 
бизнес тің санасы мен әлеуметтік 
жауап кершілігін к#рсетеді. Қазір 
бизнес тің 145 жаңа нысаны тесті-
лік режимде #туде.

Күрделі эпидемиологиялық 
жағдай кезеңінде бизнестің толық-
қанды жұмыс істеу мүмкіндігін 
сақ таудың негізгі тәсілінің бірі – 
Аshyq қосымшасын кеңінен пай-
далану және вакцинациялау.

 Бұл – бизнестің кәсіпкерлік 
қызметтен пайда табу және азамат-
тардың денсаулығын сақтау мақ-
сатында бизнес-процестерді қайта 
құрудың жалғыз тәсілі. Біз осы 
мә селе бойынша кәсіпкерлердің 
түсіністігіне және қолдауларына 
үміттенеміз. Бизнестің Аshyq-ты 
қол данудағы адал к#зқарасы мен 
жауапкершілігі маңызды. 

Бизнес объектілері тек Ashyq 
қо сымшасымен жұмыс істей алады

– 9 тамыздан бастап Ashyq-пен 
жұмыс істейтін кәсіпкерлік объек-
ті лердің жұмыс уақыты 22.00-ге 
дейін ұзартылады. Бұл ретте Ashyq 
к#шбасшыларына түн ортасына 
дейін жұмыс істеуге рұқсат етіледі. 
Бұл бизнес-қауымдастықты жоба 
ережелері бойынша жұмыс істеуге 
ынталандырады. Қазақстандағы 
Ashyq жобасының қатысушысы 
болғысы келетіндер саны күніне 

1 000-нан 5 000-ға дейін #сті. Қара-
ғанды облысындағы Ashyq жоба-
сында қазірдің #зінде 9 338 кәсіп-
керлік объектісі тіркелді. Оның 
үстіне олардың 1 000-нан астамы 
ерікті қатысушылар. Қосымшаға 
бірнеше азық-түлік супермаркеті 
қосылды, олар облыстың бас мем-
лекеттік санитарлық дәрігерінің 
бұйрығына сәйкес қосымшасыз 
жұмыс істей алады, – дейді облыс-
тық кәсіпкерлер палатасының 
директоры Ернар Күлпейісов.

Еліміздегі 74 мың кәсіпкерлік 
объекті бүгінде Ashyq жобасына 
қосылған. Дегенмен карантин тәр-
тібін бұзған кәсіпкерлік иелері 
жобадан шеттетіледі. Ол 5 крите-
рий бойынша жүзеге асады. Мы-
салы, жұмыс уақыты белгіленген 
уақыттан асып кетсе, отбасылық, 
мерейтойлық іс-шаралар, бетперде 
режимі сақталмаса және келушілер 
белгіленген адам санынан асып 
кеткен жағдайда жобадан шыға-
рылады. 

МОНИТОРИНГ ТОП 
ЖҰМЫСЫ КҮШЕЙДІ

– Қарағанды облысы – «қызыл 
аймақта». Денсаулық сақтау жүйе-

сі ауыр жүктемені бастан кешуде, 
күн сайын облыста 900-ден астам 
адам коронавирус инфекциясы-
мен ауы руда. Облыстық бас мем-
лекеттік са нитарлық дәрігерінің 29 
шілде д егі қаулысына сәйкес, 
карантин шаралары күшейтілді. 
Осыған байланысты облыстың 
бар лық #ңірінде мониторинг то-
бы ның жұмысы қарқын алды. Не -
гізгі мін дет – инфекцияны та рат-
пау, яғни бетперде режимін сақтау, 
адамдар к#п жиналатын жерлерде: 
дүкен дерде, сауда орта лықта рын-
да, ойын-сауық меке ме лерінде 
және басқа да кәсіпкерлік объек-
тілерде карантин шараларын сақ-
тау. Со ны мен қатар қолданы с тағы 
сани тар лық нормалар мен талаптар 
бо йынша азаматтармен, кәсіпкер-
лер мен ақпараттық-тү сін діру жұ-
мыстары жүргізілуде. Бет перде, 
жадынамалар тегін та ра ты луда. 
Қазір облыста 112 мо биль ді топ 
жұ мыс істейді. Бұл жұ мысқа ме м-
ле кеттік қызмет керлер, по ли ция 
қызметкерлері, қоғам бел сен ді-
лері, волонтер лер ден 600-ге жуық 
адам тартылды, – дейді об лыс тық 
жедел ден қою орталы ғы ның бас-
шысы Қайрат Шорманбаев. 

2021 жылғы 1 қаңтардан бастап 
мониторинг тобы 133 348 нысанды 
тексерді, 2 130 бұзушылық анық-
талды, 1 272 айыппұл салынды. 
Айыппұлдардан алынған сома 
шамамен 103 миллион теңгеден 
асты. Шілде айында 330 бұзушы-
лық анықталды, бұл маусымға 
қарағанда 34 пайызға к#п. 

– Жеке тұлғалар мен заңды 
тұлғалардың санитарлық талапты 
бұзу фактісі анықталған кезде 
мониторинг тобы үйлестіру орта-
лы ғына ақпарат жібереді, ол СЭК 
қызметкерлері үшін шұғыл хабар-
лама жазады. Жыл басынан бері 
сенім телефонына облыс тұрғын-
дарынан 467 #тініш келіп түсті. 
Елде қабылданатын шектеу шара-
лары, сондай-ақ мониторинг және 
рейдтік іс-шаралар ағымдағы эпи-
демиологиялық жағдайда #те ма-
ңызды. Осыған байланысты адам-
дар к#п жиналатын орындарға 
бармай-ақ, түсіністік танытуды, 
саналы болуды, бетперде режимін 
сақтауды сұраймыз. �зіңізді және 
жақындарыңызды қорғаңыз, – 
деді орталық басшысы.

Қарағанды облысы

Дәл осындай жағдай #ткен жыл дың 
шілде айында болған. Мұн дай сұмдықты 
к#рмеген адам дар былтыр абдырап қалды. 
Ме дицина саласында да дайындық тың 
жоқтығы қатты білінді. Оттегі жет пей, 
қаншама адамнан к#з жа зып қалдық. Дәрі 
тапшылығы се зіліп, сенделген жұрттың 
есебі бол мады. Дәріханалардың алдын-
дағы ұзын сонар кезектің де куәсі болдық. 
Одан б#лек, провизорлық орталықтарда 
науқастардың к#птігінен адам сыймай 
жатты. Амал таппаған жұрт кім қандай ем 
түрін айтса соны істеп, ауруды асқынтып 
алғандар қаншама!

Биыл да жағдай мәз емес. Ал маты 
қаласының бас санитар дәрігері тамыздың 
10-12-сіне ауру жұқтырудың кезекті 
толқыны шарықтау шегіне жетуі ықтимал 
деген болатын. Айтса айтқандай, дәл қазір 
еліміздің барлық аума ғында эпидахуал 
күрделі. Шым кентте бір күнде КВИ-дің 
500-ден аса жағдайы тіркеліп жатыр. Кеше 
ғана тіркелген 565 науқастың 269-ы 
инфекциялық стационарға жат қызылса, 
296-ы үй бақылауына алынған. 

Шымкент қалалық психикалық ден сау-
лық орталығының (бүгінде инфек ция лық 
стационар) бас дәрігері Серік Мың баев 
орталыққа негізінен ауруын асқын дыр-
ғандар түсетінін айтады. Ал бастапқы ауру 
белгісі барлар үйінде емделіп жа тыр. «Бізде 
#кпе қабынуының 50 па йыздан астамы мен 
сатурация сының м#лшерден әлдеқайда 
т# мендері ем қабылдап жатыр. Жан сақтау 
б#лімінде негізінен егде жас тағы кісілер. 
Науқастардың саны артып, тестте оң 
нәтиже к#рсетушілер к#бейген. Алайда оң 
нәтиже к#рсеткенімен, аурудың жеңіл түрі 
к#бейіп тұрғаны қуан тады. Емханаларда 
емдеу қуат тылығы жоғары. Шілде айында 
біздің орталық Денсаулық сақтау 

басқармасы басшысының бұй рығымен 100 
т#сек-орындық ин фекция лық стационар 
болып ашылды. Қазір мұн да 52 науқас ем 
алып жатыр. Науқастар дың түсуі әр күні 
әрқалай. Кеше 2 адам түсті. Алайда аурудың 
#ршуіне бірнеше се беп болып тұр. 
Тұрғындар «Құ дай сақта сын!» деген ойды 
әбден миына сіңіріп ал ған. Осы с#зді іштей 
айтады да, той-тома лаққа, құдалыққа 
барғаны былай тұрсын, бетпердесіз, эпи-
демиялық сақтану шара лар ын орындамай 
жүре бе реді. Одан кейін маңызды жағдай – 
ақпан айынан бері жүргізіліп жатқан вак-
цинациялау шарала рына мән бермеу. 
Адам дар анти ваксер лердің, кейбір блогер-
лердің «чип қояды», «бедеу болып қала сың» 
деген с#здеріне сеніп, вакцина салудан 
бо йын аулақ ұстап отыр. Дегенмен қазір 
ауру ханаға түсіп жат қан науқастардың 
арасында вакцина алғандардың м#лшері 1 
пайызды ғана құ рап отыр. Оның үстіне 
олардың ауыр не бол маса қатерлі жағдайға 
тап болғанын к#рген жоқпыз. Вакцинаның 
бірінші мақсаты алдын алу және ауырған 
күнде де жеңіл #тетіні тәжірибеде дәлел-
деніп отыр», – дейді бас дәрігер. 

Сондай-ақ Серік Ибрагимұлы жансақ-
тау б#лімінің толып қала беруі адам дар -
дың ем шараларды #здігінше жасауынан 
болғанын айтады. «Қазір барлық адам 
дә рігер болып кетті. Емдеу хаттамасын 
ала ды да, сонымен дәріханалар жанындағы 
егу б#лмелеріне барып, к#к тамырға укол 
салдыра береді. Мәселен, ауру басталған-
нан антибиотиктер мен вирусқа қарсы 
пре параттарды тамырдан құйдырып жата-
ды. Оған ж#телге қарсы дәрі-дәрмекті 
қо сады. Ал қазіргі коронавирус инфекция-
сын емдеуде оның бәрі тыйым салынған 
дәрілер болып есептеледі. Бұл ғылыми 
түр де дәлелденген. Оның барлығы науқас-
тың жағдайына әсер етеді. �ткен аптада 
#ңірімізге Денсаулық сақтау министрі, 
оның орынбасары келіп кетті. Олардың 

айтуынша, еліміз бойынша жасалып жат-
қан тәжірибе, бастапқыда тек қабынуға 
қарсы және ыстықты басатын дәріні ғана 
қолдану керек. Күшейгенін сезсе тез арада 
мобильді топты шақырту қажет. Сон дық-
тан емхананың мобильді тобын жандан-
дыру керегіне нұсқаулық берді. Қала бас-
шылығы тарапынан берілген тапсырмаға 
сай қазір бұрынғы 103 н#мірі арқылы 
тұрғындар #здерінің қандай емханаға, 
қандай дәрігерге жүгінетіні туралы ақпарат 
алып, телефон арқылы кеңес алуға бола-
тыны қолға алынды», – дейді ол. 

Алайда әлі де болса процедуралық ка-
бинеттер мен дәріханаларға барып ем алып 
жүргендердің к#птігінен осындай асқыну 
жағдайына жетіп отырғанын атап #тті. 
Тіпті, кейде жансақтау б#ліміне де тап-
шылық сезіліп қалады екен. 

Шымкент қаласы Денсаулық сақтау 
басқармасы таратқан мәліметке сүйенсек, 
бүгінде Шымкент қаласындағы 27 маман-
дандырылған инфекциялық стационарда 
3 580 орын бар. Қазір ондағы 799 т#сек-
орны бос тұр. Инфекциялық стационар-
да – 2 781 науқас, жансақтау б#лімінде 381 
науқас ем қабылдауда. 

Демек, вирус жұқтырған қала тұрғыны 
үшін ауруханада бос орындар бар. 
Oйткенмен де, #здігінше емделу дерегінің 
к#п екені рас. Себебі адамдар арасында 
«мобильді топқа хабарлассақ, ауруханаға 
алып кетеді», «ауруханаға барған адам тірі 
шықпайды» не болмаса «отбасымызбен 
карантинге жауып тастайды» деген үрейдің 
басым екені рас. Сондықтан екінің бірі 
ауру дың алғашқы белгісі басталғаннан-ақ 
әркімнен естіген дәрісін қабылдап, одан әрі 
ушықса система құйдырып жатады. Сосын 
әбден асқынғанда барып дәрігер лерге 
жүгінеді. «Кәдімгі тұмау сияқты бас талатын 
бұл вирус қосымша созылмалы аурулары 
барларға қауіпті», – дейді ма мандар. Ал 
процедуралық кабинеттердің қауіпті екені 
соңғы кездері қала әкімдігінің жиында рын-
да да жиі айтылып жүр. Мұны қала әкімі 
тұрғындардың #з денсаулығын қорғауда 
білімі жеткіліксіз болғандықтан, дәріха на-
лар жанындағы екпе егу б#лме леріне к#п теп 
жүгініп жатқанын айтады. С#йтіп, сала ма-
мандарына тұрғындар ара сында ауруды ас-
қын дырып алмау үшін ақпараттық жұ мыс -
тарды күшейтуді тап сырды. Себебі дә ріхана 
мамандары тара пынан COVID індеті бо-
йынша ем жүргізу протоколына сай келмей-
тін дәрілер таға йындау жағдайы кездескен. 

Бұл тұрғыда Шымкент қалалық Сани-
тариялық-эпидемиологиялық бақылау 
департаменті басшысының орынбасары 
Айгүл Тұрымбетова да «дәріханадағы қыз-
меткерлердің тағайындаған қағазына сен-
беген дұрыс», – дейді. «Системамен су 
құй ған сайын #кпенің ішіне су толады. 
�к пеге су толғанда адамның жағдайы на-
шарлай бастайды», – дейді ол. 

Тіпті, тексеру барысында бірқатар нау-
қастың қолында дәрігердің нұсқаулығы да 
болмай шыққан. 

Ендеше әрбір адам #здігінше ем қа-
был дауды тоқтатып, мамандардың кеңе-
сіне құлақ асқан абзал-ау. 

Шымкент қаласы

Ashyq тиімділігін көрсетті
Елімізді �ана емес, әлемді д�рліктірген коронавирус пандемиясынан кәсіпкерлер 

к�п зиян шекті. Дегенмен олар�а мемлекеттен к�мек берілуде. Бизнесі то�тап �алмауы 
�шін Ashyq жобасы �ол�а алынды. Осы және кәсіпкерлерді тол�ант�ан мәселелер 
туралы #$ірлік коммуникациялар �ызметі ала$ында �ткен «Карантин және мемлекеттік 
�олдау жа�дайында�ы бизнесті$ ж(мысы туралы» брифингте *ара�анды облысты� 
Кәсіпкерлік бас�армасыны$ басшысы Татьяна АБЫЛАЕВА, облысты� кәсіпкерлер 
палатасыны$ директоры Ернар К3ЛПЕЙІСОВ, жедел ден �ою орталы�ыны$ басшысы 
*айрат ШОРМАНБАЕВ айтып берді.

Өз бетінше емделіп, 
ауырғандар көп

Со$�ы мәліметтерге �араса�, елімізде COVID ж(�ты ру  шылар саны 
641 885-ке жетіпті. *азір вирус ж(�тыру ша ры� тау шегінде т(р�ан 
сы$айлы. #здері$ізге белгілі, к�н са йын бірнеше адам �мірмен �ош 
айтысып жатыр. Біріміз ді$ туысымыз, бірімізді$ к�ршіміз, енді 
бірімізді$ к�зта ны сымыз аты жаман ауруды$ тырна�ына ілігіп, 
айы�пастан ана �мірге аттанып кетуде. Халы� �ауіп �(ша�ында. 

(Басы 1-бетте)

«Мал басын к#бейтуді қалағаны мыз-
бен, биылғы жаз барлық ойлаған жоспа-
рымызды күл-талқан етті. Егіннің түсімі 
қазірдің #зінде аса мәз болмайтыны к#зге 
к#рініп тұр. Былтырғымен салыстырғанда 
40 пайызға т#мен екені анық. Жемш#пті 
шамамен 4 мың тоннадай жинауымыз 
керек. Oзірге жартысын ғана жинап 
үлгердік. Ш#пті қазір 100 шақырымнан 
барып шауып тасып жүрміз. Сондықтан 
биылғы қыс бәрімізге де оңайға соқпайтын 
сияқты», – дейді Атбасар ауданындағы 
шаруашылық серіктестіктің басшысы 
Алтынбек Құрманқұлов. 

Ш�ПТІҢ ҚҰНЫ 4-5 ЕСЕ �СКЕН...
�ңірде ш#п қорының аздығын Ақмола 

облысы Ауыл шаруашылығы басқармасы 
басшысының орынбасары Еркеш Oленов 
те мойындады. Оның айтуынша, облыста 
ш#пке қажеттілік 1 миллион 260 мың тон-
наны құрайды. Алайда уақыт тамыздың 
ор тасы болса да орылған ш#п 820 мың 
тоннаға, яғни 72 пайызға зорға жеткен. 
Мұ ның ішінде былтырғыдан қалған 85 мың 
тонна ш#п бар екен. Ал ауыл шаруа шы лы-

ғы тауар #ндірушілерінің қорында 110 мың 
тонна жемш#п сақталыпты. Қа жетті пішен 
245 мың тонна болса, соның небәрі 51 мың 
тоннасы жиналған. Ведом ство басшы сы-
ның орынбасары мәселені шешу үшін 
жүргізіліп жатқан шараларды жіпке тізді. 

АҚМОЛА БАТЫСҚА Ш�П 
ЖІБЕРЕ АЛМАЙДЫ

«Биылғы қуаңшылықтың салдары, 
әрине к#пшілікті тығырыққа тірегені 
анық. Дегенмен облыс деңгейінде әкім 
орынбасары Oбдіхалықовтың басқа руы-
мен әрбір ауданда жедел штаб құрылды. 
Оның құрамына облыстық жауапты бас-
қармалардың басшылары, аудан әкімдері 
мен әрбір ауылдық округ әкімдері кірген. 
Қазір ш#птің тоннасы 20-25 мың теңгеден 
болып тұр. Біз қазір бағаны ұстап тұру 
үшін шаруашылық серіктестіктерден 
ш#п тің орамын 7-8 мың теңгеден ғана 
са туды сұ рап отырмыз. Ал #здері шауып 
алып сата тын адамдарға біз қалай арзанға 
сат дей ала мыз? Сондай-ақ барлық ірі се-
ріктес тіктер мен ауылдық округ әкімдеріне 
әрбір үй ш#псіз қалмауын қадағалауды 
қатаң тапсырдық. Орман шаруашылы-
ғынан ш#п шабуға жарамды 43 мың гектар 
жерді шабындыққа алдық. Халықтың 
ш#п пен қамтамасыз ету үшін қолданыл-

майтын бос жерлерден ш#п шабу үшін 
377 меморандум жасалды. Қазір жер-
жерде ба тыстағы облыстарға ш#п жіберіп 
жат қаны рас. Бірақ бізде малдың басы 
к#п бол ғандықтан, #зіміздің облысты 
қамту дың #зі күш болып жатыр. Біз ба-
тысқа ш#п жібере алмайтын болып отыр-
мыз», – дейді басқарма басшысының 
орынбасары Еркеш Oленов. 

�ңірде ет бағасы да қымбаттап кеткен. 
Орташа есеппен былтырғы желтоқсанда 
1 766 теңге болған ет шілде айында 1 998 
теңгеге бір-ақ шырқаған. Бірақ бұл базар-
дағы сауда орындарынан әлдеқайда т# мен. 
Базарда сиыр етінің құны – 3 200-
3 500 теңге. Саудагерлер алып келетін дел-
далдардың қымбат бағада сататынын 
айтады. Ал делдалдарға тұсау салу әзірге 
мүм кін болмай тұр. Бұл қарапайым халық-
тың қалтасының қағылуына әкеліп соққан. 

«Етті ауыл-ауылдан ет тиеп әкелетін 
алыпсатарлардан аламыз. Бағасын 2 800-
3 000-ға дейін қояды. Оның үстіне базарда 
тұратын жерлерімізге жалдау ақысы да 
қымбаттаған. Құнын ақтау үшін етті 
қымбатырақ сатуға тура келіп тұр. Ал енді 
жемш#птің қымбаттауынан еттің одан 
сайын бізге де қымбат келетінін аңғарып 
отырмыз», – дейді Гүлмира есімді ет сау-
дагері. Аталған мәселені тиісті органдар 
бірлесіп комиссия құрып, тексеріс жүр-

гізуге ниеттенген. Бірақ заңсыздық анық-
тал ғанымен, тиісті ықпал ету тетігі болма-
ғандықтан, оларға ешқандай амал жасай 
алмайтынын айтады. 

«Ертеңнен бастап Ауыл шаруашылығы, 
Кәсіпкерлік және �неркәсіп басқармасы, 
басқа да тиісті органдар бірлесіп базарға 
барып ауыл шаруашылығы тауарларының 
құнын салыстырып к#руді жоспарладық. 
Таңғы 5-6 кезінде барып ет әкелетін алып-
сатарлардың бағасын біліп, одан базар-
дағы саудагерлердің қосатын бағаларын 
к#рмекпіз. Базар саудагерлері алған баға-
дан заңға сәйкес 15 пайыздан асырмауы 
тиіс. Бірақ олардың 50, тіпті 100 пайызға 
дейін #сіріп жатқаны байқалады. Алайда 
біздің қолымызда ықпал ету тетігі бол-
мағандықтан, оларға қарсы ештеңе істей 
алмаймыз. Бар болғаны Монополиялық 
комитетке байқалған заңбұзушылықтарды 
бере аламыз», – дейді Еркеш Oленов. 

P.S. Жалпы, еліміздің Ауыл шаруашы-
лығы министрлігінің ресми дерегі бойынша, 
еттің барлық түрлерінің құны орта есеппен 
13 пайызға дейін қымбаттаған. Ал биылғы 
қуаңшылықтың салдарынан әлі қанша 
қымбаттайтыны белгісіз болып отыр...

Ақмола облысы

Назгүл НАЗАРБЕК

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ

Шөптің бағасы күйіп тұр



 Токио Олимпиадасы да 
мәресіне жетті. Еліміз �а-
тыс�ан жетінші жаз�ы Олимпи-
ада ойындары т�� �ыш рет ал-
тынсыз, к�міссіз ая�талды. 
Сегіз �оланы �ана �ат т�тты�. 
Д�бірлі додада $аза� станнан 
бар�ан 93 са� ла� 28 спорт т�рі 
бойынша ба� сынады. 

Абылайхан ЖҰМАШ

Айта кетейік, бұл – ел спортшы-
ларының қатысуымен �ткен жазғы 
Олимпиада ойындарындағы ең 
т�менгі к�рсеткіш. Қазақстан құра-
ма сы ның бұған дейінгі Олим-
пиададағы к�рсеткішіне тоқталар 
болсақ, Атлантада (1996 жыл) – 3-4-
4 (11), Сиднейде (2000 жыл) – 3-4-
0 (7), Афинада (2004 жыл) – 1-4-3 
(8), Бейжіңде (2008 жыл) – 2-3-4 
(9), Лондонда (2012 жыл) – 3-1-7 
(11), Рио-де-Жанейрода (2016 жыл) 
– 3-5-10 (18) жүлдеге ие болдық. 

*кінішке қарай, Токиоға барған 
қазақстандық 9 боксшының еш-
қайсысы финалға шыға алмады. 
Осылайша, 1996 жылдан бері қа-
тыс қан Олимпиада ойындарында 
бокстан алтынсыз қайтпаған бо-
ксшы  ларымыз тұңғыш рет ақтық 
сынға жетпей сүрінді. 

Олимпиада қорытындысы бо-
йын ша, медальдар есебінде АҚШ 
құрамасы 1-орын алды – аме-
рикалықтар 113 медаль еншіледі. 
Бұған дейін к�ш бастап тұрған 
Қытай 2-орынға сырғыды – 88 
медаль. Үздік үштікті Олимпиада 
қожайыны Жапония түйіндеді – 58 
медаль. 

Қазақстан құрамасы медальдар 
есебінде Намибия мен Түрікмен-
станды алға шығарып, сегіз жүлде-
мен 83-орын алды. К�рші елдермен 
салыстырсақ, Ресей (20-28-23) 
5-орынға тұрақтады. Ал 3 алтын 
мен 2 қола медаль еншілеген *збек-
стан 32-орынға тұрақтады. Қырғыз 
елі  2 күміс, 1 қола жүлдемен 
70-орын ға жайғасты. 

Жарыстан соң спорт журна-
листері нің қойған сауалына грек-
рим күресінен Қазақстан құрамасы-
ның бас бапкері Бақтияр Байсейітов 
«жігіттерді бұл Олимпиадаға ба-
бында апаруға маған уақыт жетпей 
қалды» деп ақталып, барлық жан-
күйерлерден кешірім сұраған. *зге 
де спорт  түрлерінен спортшыларды 
жарысқа апарған бірқатар бапкер-
лер елге келген соң қателіктермен 
жұмыс істейтінін жеткізген. 

Олимпиада ойындарында қа-
зақ  стандық боксшылардың жеңілуі 
– к�п елдер күтпеген тосын жағдай 
болғанын с�з еткен Delcotimes.com 
порталының редакторы Джек 
МакКаферри Қазақстан құрамасы 
Токиода бокстан басты фаворит-
тердің бірі саналғанын айтады. 

– Токиодағы Олимпиада ойын-
дарында к�пшілік күтпеген жағдай  
к�п тіркелді. Олимпиада ойындары-
ның күміс жүлдегері Василий Ле-
вит тің испаниялық боксшыдан 
жеңілуі де, сонымен қатар қазақ-
стан   дық бірнеше боксшының 
жарыс ты ерте аяқтауы да кішігірім 
сенсацияға баланды. Менің білуім-
ше, Қазақстан құрамасы әуесқойлар 
арасындағы кез келген бәсекеде  
фавориттер қатарында жүретін еді. 
Бірақ осы Олимпиададағы к�рсет-
кіші �те нашар. Осындай т�мен 
к�рсеткішке не жағдай әсер еткенін 
нақты айта алмаймын. Мүмкін 
бапкерлер боксшыларды дұрыс 
дайындай алмаған шығар. Стра-
тегия дұрыс таңдалмаған да болуы 

мүмкін. Бокс шылар да уайымын 
жеңе алмауы ықтимал. Жалпы, 
фактор к�п. Бірақ қазақстандық 
боксшы лардың бұл нәтижесі к�п 
маманды таңғалдырды, – дейді 
МакКафери. 

Ал отандық спорт мамандары 
бұл сәтсіздікті к�п жағдаймен 
байланыстырып отыр. Ислам Бай-
рамуков спортшылардың оқу-
жаттығу жиындарын �ткізген Тал-
ғардағы база мен Токионың теңіз 
деңгейінен 1 600 метр аралықта 
орналасқанын, спортшылардың да 
жарысқа ыңғайсыз уақытта аттан-
ғанын тілге тиек етті. 

– Жалпы,  спортшылар жарысқа 
барарда әр айдың 6,7,8-іне түсіп 
қалса  спортшылардың басы 
ауырып, аяқ-қолы жұмыс істемей 
қалатын кездері к�п болады. 
Спортта осындай күндерді есептеп 
отырған дұрыс. Біздің балуандардың 
жарыс кезінде сылбыр �нер 
к�рсетуіне осы жағдай әсер етті деп 
ойлаймын. Алматы Токиоға теңіз 
деңгейінен 1 600 метр жерде 

орналасқан. Ал Оралмен арасы 34 
метр.  Сондықтан біздің спортшы-
ларға Оралда жаттығу жұмыстарын 
�ткізетіндей жағдай жасау керек еді. 
Оны ешкім ескерген жоқ. Ал Ресей 
құрамасы соңғы жаттығуын Влади-
востокта �ткізді. Ол жердің уақыт 
белдеуі де Токиомен бір-біріне 
сәйкес келеді. Осындай жағдайды 
басты назарда ұстамағанымыз 
�кінішті. Бапкерлердің еңбегі 4 
жылда �тетін жарыс кезінде зая 
кетті. Елге келген соң үлкен кеңес 
құру керек. Ғылыми түрде зерттеп, 
Ұлттық олимпиада комитеті бәрін 
қолға алып, кемшіліктерді талқылау 
керек, – дейді 2000 жылғы Сидней 
Олимпиадасының күміс жүлдегері. 

Ал спорт журналисі Бек Т�леу 
спорт саласын қаржыландыру 
жүйе сі  �згергенін, осы тұста 
к�птеген қателікке жол берілгенін 
с�з етті. 

– Елімізде к�птеген спорт 
түрлері бойынша кадр, маман 
тапшылығы байқалады. *йткені 
Кеңес Одағы тұсында жұмыс істеген 
азаматтардың к�бі зейнет жасында. 
Олардың ізін басатын мамандар 
жоқтың қасы деуге болады. Jсіресе, 
бапкерлердің айлықтары, балалар 
спортын жаттықтырып жүрген 
мамандардың жалақысы т�мен. 
Байқасаңыздар, Олимпиадада ең 
к�п медаль беретін спорт түрі – 
жеңіл атлетика, суға жүзу. Ал бұл 
салаға бізде жеткілікті түрде к�ңіл 
б�лінбейді. Аталған спорт түрлері-
нен Токиоға барған спортшылардың 
саны да �те аз. Енді мына қызыққа 
қараңыз, кедей деген Кения мен 
Ямайканың медаль саны к�п. 
*йткені спортшылары бір ғана 
жеңіл атлетикамен 5-6 алтын алып 
жатыр. Осыдан-ақ елімізде спорт 
саласының қай деңгейде екенін 
аңғаруға болады, – дейді ол. 

Иә, Токио т�рінен алтынсыз, 
күміссіз қайттық. Ұлттық құрама 
сапынан қола жүлдені боксшылар 
Сәкен Бибосынов пен Қамшыбек 
Қоңқабаев, ауыр атлеттер Игорь 
Сон мен Зульфия Чиншанло, 
дзюдо шы Елдос Сметов, каратэ-
шілер Дархан Асаділов пен Софья 
Берульцева және еркін күрес шебері 
Нұрислам Санаев иеленді. Қалай 
дегенмен де бұл дода қазақ спортын-
да �зекті мәселелер бар екенін 
аңғарт ты.  Ол мәселе алдағы уақыт-
та екшеленіп, зерттеліп, тиісті ше-
шім шығарылады деп үміттенеміз. 
Ал ел намысын абыроймен қорғаған 
8 спортшыға айтар алғысымыз зор.  
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Алтынсыз, күміссіз Токио 

Олимпиадада еркін к�-
рес тен �ола ж�лдені же�іп 
ал�ан Н�рислам Санаев�а 
жа�а к'лік сый�а тартылды.

Нұрислам Санаевқа BMW 
маркалы к�лігінің кілті Алматы 
әуежайында табысталды. Спорт-
шыны жақындары, таныстары 
және достары қарсы алды.

«Олимпиадада жүлдегерлер 
қатарына енгеніме қуаныш ты-
мын. Бұл әр спортшы үшін қуа-
нышты жағдай», – дейді балуан. 
Ал енді ол алдағы жоспары тура-
лы ештеңе айта алмайтынын, 
алай да дайындықты тоқтатпай-
тынын атап �тті.  Нұрислам 
Санаев Ресейде дүниеге келген. 
Қазақстанға ауысқан соң ол 
есімін �згертіп (алғашқы аты 

Артас), ислам дінін қабылдаған.
Сонымен қатар  9 тамыз күні 

елімізге Токиодағы Олимпиада 
ойындарында сынға түскен 
қазақстандық �зге де спортшы-
лар оралды.

А.АЙДАРҚЫЗЫ

Облыстық  Жастар саясаты 
мәселелері ж�ніндегі басқарма-
ның мәліметіне қарағанда,  «Жа-
сыл ел» құрамында ЖОО-ның 
217 студенті, кәсіптік техни-
калық білім беру орталығының 
304 студенті, 245 мектеп оқу-
шысы, 178 жұмыссыз жас бар. 
2021 жылы штаб  жұмысына 
бюд  жет тен 151,6 млн  теңгеге 
жуық қаржы б�лінген. 

*ткен бір айда облыс бойын-
ша жастар «Жасыл бақ – таза 
қала», «Таза  �зен – таза жағалау», 
«Жай қалсын жас терек», «Эко-
десант» акцияларын �ткізіп, 
эко логиялық тазарту шараларын 
атқарып,  «Армысың, Ардагер», 

«Үлкенге құрмет – кішіге міндет» 
атты қамқорлық акциялары ке-
зінде қарттарға жәрдем к�рсетті. 

Жалпы,  шілде айында жас-
тар дың қатысуымен облыс бо-
йынша 156 шақырым арық ар-
шылып, 301 гектар жердің ш�бі 
шабылған, 176 гектар жер тазар-
тылып, қоқысы шығарылған.

Сонымен бірге �ңірде  сту-
дент тік құрылыс жасақтарының 
қызметі қайта жандана бастады. 
Бүгінде  облыс к�леміндегі құ-
рылыс жұмыстарында осындай 
отряд құрамындағы 211 жас 
жұмыс істеп жүр. 

Болат АБАҒАН, 
Алматы облысы 

«Жасыл ел» жастарды 
жұмыспен қамтыды

Қола жүлдегерге 
көлік сыйға тартылды

Белгілі журналист, Қазақ-
станның Мәдениет қайраткері 
Қалыбек Атжан 67 жасында 
�мірден озды. Қалыбек Атжан 
– қазақ журналистикасының 
дамуына зор үлес қосып, �зін-
дік қолтаңбасын қалдырған 
ар дақты азамат. Оның әрбір 
сю жетінен ұлттық рух пен туған 
елге деген жанашырлық бай-
қалып тұратын. Ол осы ұста-
нымынан айныған жоқ. Елмен 
етене болып, қашанда халқы-
ның с�зін с�йледі. 

Қалыбек Атжан 1954 жылы 
Жамбыл облысы Луговой ау-
даны Қазақ ауылында дүниеге 
кел ген. Еңбек жолын «Ленин-
шіл жас» газетінде тілшіліктен 
бастап, «Қазақ» радиосының 
ре дакторы, аға редакторы, «Қа-
зақ» радиосы және «Хабар» 
агент тігінің Шымкент об-
лысын дағы меншікті тілшісі, 
«Қазақстан» РТРК АҚ («Қазақ-
стан-Шымкент» филалының) 
директоры, 2008 жылы «Қазақ-
стан» РТРК АҚ «Қазақстан-
Тараз» филалының директоры 
лауазымын атқарған. «КСРО 
телевидение және радио ісінің 
үздігі», Қазақстан Журналистер 
одағы сыйлығының иегері, 
Қазақстанның Мәдениет қай-
раткері, ҚР ТРК АҚ-ның «Ал-
тын жаршы» белгісінің иегері.

Aiqyn газетінің ұжымы 
Қалыбек Атжанның қайтыс 
болуына байланысты отбасы 
м е н  т у ғ а н - т у ы с т а р ы н а 
қайғысына ортақтасып, к�ңіл 
айтады.

Қазақ телевизиясының 
қара нары еді

Алматы облысыны�  «Жасыл ел» жастар е�бек жаса�тары  
2020 жылы  Jyl serpini номинациясын иеленіп, �здіктер 
�атарынан  к'рінген болатын. Биыл да сол �ар�ынынан 
тай�ан жо�. «Жасыл ел» штабы ХVІI маусымды� е�бек 
ж�мысын шілде айынан бастап, б�гінге  дейін 944 жасты 
ж�мыспен �амтып отыр.

Л.Н.Гумилев атында�ы  Еуразия �лтты� 
университеті «Абай академиясы» �ылыми-
зерттеу институты таяуда �лы а�ынны� 
'ткен жыл�ы тарихи мерейтойы шарала-
рын ж�йелеп, дестелеп, сала-сала�а 
б'ліп, тамаша альбом-жина� шы�арды.

«Абай мерейтойы» деп аталатын деректі-
танымдық еңбек А.Құнанбайұлының 175 
жылдық межесінің тынысы мен айрықша 
сәттерін қамтыған. «Қазақтың бас ақынының» 
(А.Байтұрсынұлы анықтамасы) тойы – тәуелсіз 
Қазақстан рухани жаңғыруының белді шарасы 
болса, жинақ та елдің дана рухына тағзымын, 
мерейтой ерекшеліктерін дәлелмен жан-жақты 
к�рсетіп, к�рнекілік пен ақпараттық негізді 
қатар ұстанған. 

Қазақстан Президенті Қ.Тоқаевтың бастама-
сымен әлемдік және ұлттық деңгейде сәтті �ткен 
Абай Құнанбайұлының 175 жылдық мерейтойы 
ақын мұраты мен бүгінгі Қазақстанды үндестіріп, 
мемлекеттің мәдени дамуының жаңа басымдық-
тарын айқындады. «Той – тойлау үшін емес, 
ой-�рісімізді кеңейтіп, рухани тұрғыдан дамуы-
мыз үшін �ткізіледі» деген Мемлекет басшысы-
ның тұжырымы қоғамды интеллектуалдық 
береке-бірлікке жұмылдырды.

Бұл ретте Президент идеясымен Еуразия 
уни верситеті жанынан құрылған «Абай ака-
демия сы» аз уақыт ішінде кешенді ғылыми 
жобаларды атқарып, пандемия кедергілеріне 
қарамай, республикалық және халықаралық іс-
шараларды орайлы үйлестіре білді. Мұны мерей-
тойдың қорытынды іс-шарасында Қасым-
Жомарт Кемелұлы атап �ткенін жақсы білеміз.

Ұлт даналығын алқалаған 2020 жыл тарихқа 
алтын әріппен жазылды. Абай тұлғасы мен 
мұрасы арқылы елді интеллектуалды дамыту 
тәжірибесі жүзеге асты. «Абайдың к�зқарасы 
заманауи ізгілік қағидаттарына және Қазақстан 
қоғамының басты құндылықтарына, оның 
бірлігі мен берекесіне толықтай сай келеді» деген 
Президент пікірі ғылыми қауымға айрықша ой 
салды. Даналық пен кемеңгерлік, парасаттылық 
пен кемелдік дәріптелген 175 жылдық бүгінге 
– тәлім, болашаққа тағылым болсын деп 
даярланған «Абай мерейтойы» атты тарихи-
деректі еңбек ұлттық сананы серпілту бағытында 
рухани жаңғырған қоғамға мол пайдасын 
тигізері с�зсіз.

Мұнда ақын тойының концепциясын айқын-
даған тұжырымдамалық мақалалар, маңызды 
құжаттар,  �з еліміз бен шетелде �ткен іс-
шаралар, тарихи-мәдени нысандарды жаңғырту 
барысы, атқарылған істер мен жарияланған 
еңбектердің тізімі,  тағы басқа  кешенді жұмыстар 
қамтылған. 

 «Абай мерейтойы» жинағы тәуелсіз Қазақ-
стандағы мәдени-рухани құндылықтарға деген 
ықылас пен құрметті, зерттеу мен зерденің жаңа 
белесін айқындайды.

Сабыр Ш>РІП,
мәдениеттанушы 

«Абай мерейтойы» – тарихи-деректі жинақ
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